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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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„DÁT DO ČEŠTINY HULKA
BYLA VÝZVA, ALE I BOJ“
NOVÝ KOMIKS OMARVELOVSKÉ POSTAVĚ PŘELOŽIL JAN KUKRÁL STRANA 14

PRÁVĚ
V KINECH

Čeští fotbalisté včera prohráli ve Švédsku 0:1 v prodloužení a na mistrovství světa v Kataru si nezahrají. PROFIMEDIA

„Rádi dalším školám
předáme zkušenosti“
Trojské gymnázium. V jedné třídě učíme 14 dětí uprchlých z Ukrajiny ve věku od 14 do 17 let, říká ředitel
Jendřejas. Perspektiva.Mohou to dotáhnout k maturitě. Začlenění. Důležitý je i jazyk VÍCE NA STRANÁCH VÁLKA NA UKRAJINĚ

Svátek slaví: Marián

Čas se opět
mění na letní
V noci ze soboty na neděli
začne platit letní čas. Děje
se tak vždy poslední neděli
v březnu. Ve 2.00 se hodiny
posunou o 60 minut
dopředu, na 3.00, noc
tak bude o hodinu kratší.
Střídání zimního a letního
času bude trvat ještě
minimálně čtyři roky.
Změna času zpozdí několik
dálkových i regionálních
vlakových spojů.

NA TAKOVOU AKCI NEBYLA DŽUNGLE PŘIPRAVENÁ

V KINECH OD 24. BŘEZNA

inzerce
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Neseďte doma.
Víkend bude
slunečný.Máme
pro vás pár tipů.

Tohlemůže být nezapomenu-
telná sobota. Pro děti určitě.
Jen si to představte. Nejprve
přeplujete Vltavu přívozem,
pak obkroužíte centrum his-
torickou tramvají a nakonec
se projdete sluncem zalitou
zoo (více v textu dole).
Sezona přívozů začíná.

Ze zimního spánku se v sobo-
tu probere hned několik lodi-
ček. Pozor ale na pár změn.
Například Podolský přívoz P3
vypluje v nové trase, která je
kratší díky zprůchodnění
části Žlutých lázní. Místo pů-
vodního Veslařského ostrova
se novým pravobřežním pří-
stavištěm stávají Dvorce s
lepší dostupností dalších
stejnojmenných zastávek

tramvají a autobusů. Vý-
hodou je také zkrácení in-
tervalů linky P3 – z pů-
vodních dvaceti minut na
patnáct minut a v ranní špič-
ce dokonce na deset minut.
Výtoňský přívoz P5 nově

popluje celodenně v kratším

intervalu dvaceti minut
a bude zajišťovat i obsluhu
přístaviště Kotevní.
Změn se dočká také loď

HolKa. Ve své poslední sezo-
ně již nebude obsluhovat ost-
rov Štvanice, protože vý-
chodní cíp ostrova patří zábo-

ru pro staveniště štvanické
lávky, která od podzimu pří-
voz plně nahradí.
Další informace o

plavidlech najdete na webu
Pid.cz/privozy.
V sobotu se do ulic vydají

také historické tramvaje. Vy-
jede linka číslo 42, kterou
společně s dopravním
podnikem provozuje Prague
City Tourism. Od stejného
dne se vrátí také linka číslo
41.
Okružní trasa linky 42

bude stejná jako v loňském
roce. Tramvaj vyráží z Dlaba-
čova, cestující do ní ale
mohou naskočit kdekoli na
trati. Zájemce historický vůz
vezme na projížďku kolem
největších turistických atrak-
cí. Kouzlo má také linka 41.
Ta propojuje dvě spolupracu-
jící muzea – Muzeum MHD a
Národní technické muzeum.
Jízdní řády obou linek najde-
te na webu dopravního
podniku v záložce Zábava
a zážitky. MAREK HÝŘ

Čtyřměsíční mládě gibona stříbrné-
ho pokřtí v sobotu v Zoo Praha. Ještě
předtím však proběhne vernisáž vý-
stavy „Něžní obři“ s fotografiemi go-
ril východních, a především zahájení
nové hlavní sezony a představení ak-
tivit pražské zoo na pomoc Ukrajině.
Hostem slavnostního programu, kte-
rý začíná v 11 hodin, bude velvy-
slanec Ukrajiny v České republice Jev-
hen Perebyjnis.

www.prodejtojinak.cz

VOLEJTE ZDARMA

800 22 33 88800 22 33 88

JURIS REAL, spol. s r.o.JURIS REAL, spol. s r.o.
Ihned vykoupíme
či zprostředkujeme
prodej rodinného
domu, bytu, chaty.

Vyřešíme
právní vady, dluhy,
exekuce. Okamžitá
výplata zálohy.

Již 23let zkušeností.

PŘIVÍTEJTE
JARO BEZ
DIOPTRICKÝCH
BRÝLÍ

PRO INFO PIŠTE A VOLEJTE:
Obchodní 2694/2 193 00 Praha 9 info@ocniklinikahp.cz

+420 281 865 664 +420 602 105 355

Velmi šetrná a bezpečná
operace očí. Stabilní výsledek
díky nejmodernější technologii
Relex smile.

Spojte svou konzultaci a
laserovou operaci v 1. den

Práve ted otevrené termíny:
31. 3., 7. 4., 22. 4., 28. 4., 5. 5.

Laserová operace
do 45 let!

i od 7000 Kč/oko

Refrakční operace se provádí
výměnou lidské čočky za
umělou multifokální čočku. Je
to řešení pro všechny, kteří
nechtějí nosit brýle.

BIFOKÁLNÍ
nitrooční čočky

vidění
na blízko

vidění
na dálku

střední
vzdálenost

TRIFOKÁLNÍ
nitrooční čočky

Refrakční operace
nad 45 let!

Historický vůz Ringhoffer na lince 41 DPP

Sezonu
oficiálně zahájí zítra

Autor fotografie

Petr
Hamerník
Zoo Praha

inzerce

Pražské atrakce vyráží
do ulic i na Vltavu
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Památkáři po-
třebují pomoc ob-
čanů. Podezřelé vý-
věsky by měli včas
hlásit.

U nedávno zrekonstruované-
ho Negrelliho viaduktu září
růžová cedule Hudebního
divadla Karlín. Upozornil nás
na ni skrz aplikaci Hlídač
čtenář Martin Herzán. „Via-
dukt je od roku 1964 kulturní
památkou, dosud je
nejdelším železničním
mostem ve střední Evropě, je
vyhledávaným místem turis-
tů. A pak přijde divadlo Kar-
lín a umístí před něj na nej-
frekventovanějším místě
Křižíkovy ulice obrovskou ne-
vkusnou růžovou ceduli do
prostoru chodníku pro své za-
městnance. Trochu
soudnosti by neuškodilo,“ na-
psal k fotce Herzán.

Vývěsek, které se nacháze-
jí v okolí kulturních památek
nebo přímo na nich, je v
Praze víc. Uhlídat je není

snadné. „Existuje obrovské
množství černých instalací,
které nemůže magistrát ani
my všechny podchytit. Po-
třebujeme v tom pomoc ob-
čanů,“ říká Andrea Holasová,
pracovnice styku s veřejností
z Národního památkového
ústavu. „Podněty od občanů
předáváme pracovníkům,
kteří mají příslušná histo-
rickámísta na starosti. Pokud
došlo k vývěsu této infor-
mační cedule načerno, upo-
zorníme Hudební divadlo v
Karlíně, aby zjednalo ná-
pravu,“ vysvětluje Holasová
postup případného řešení.
Samotné divadlo věří, že vý-

věska nic neporušuje.
„Navigační cedule je umístě-
na mimo památkový objekt,
na naší plechové zdi, nemuse-
li jsme tudíž žádat o svolení
památkářů,“ reaguje mluvčí
Hudebního divadla Karlín To-
máš Matějovský. „Jedná se
o jedinou cestu na personální
vrátnici, kterou využívají za-
městnanci, dodavatelé diva-
dla a všechny návštěvy. Před
umístěním navigace ná-
vštěvy často kroužily kolem
budovy a nemohly vstup na-

jít,“ dodává Matějovský.
Památkový ústav ale ne-

prověřuje jen podezřelé vý-
věsky. „Naposledy jsme řešili

parkování na trávnících u ob-
vodové zdi usedlosti Ber-
tramka, což je smutný nešvar
řidičů, kteří nechtějí platit

parkování v památkové zóně
a ničí travnaté plochy,“ kárá
viníky Holasová. Podle ní je
dobře, že mají lidé zájem na
kultivaci Prahy a všímají si
svého okolí. „Byli bychom
rádi, kdyby se nám občané
ozývali dokonce ještě častě-
ji,“ dodává Holasová.
Právě díky pozornosti ši-

roké veřejnosti lze při od-
halení nepovolených infor-
mačních cedulí, reklam a
dalšího typu značení včas za-
sáhnout. „Lidé si všímají pře-
devším chátrajících staveb,
degradace sochařské výzdo-
by a venkovních maleb či
mozaik. Samozřejmě existují
velké kauzy, které stmelují
veřejnost,“ pokračuje památ-
kářka, jež jako příklad připo-
míná světelnou reklamu u
Nuselského mostu. Ta byla
odstraněna až na základě
soudního rozhodnutí.
Na většinu typů vývěsek je

nutné získat povolení z odbo-
ru památkové péče Magistrá-
tu hlavního města Prahy. Ně-
které informační prvky, jako
jsou dopravní značky nebo
uliční cedule, zase pro
změnu není vůbec nutné
schvalovat. VERONIKA REICHEL-
TOVÁ

Za snímek cedule posíláme odměnu. MARTIN HERZÁN

Viadukt hyzdí cedule. Co s ní?
foto za

300
Kč

inzerce
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Místo v Uhříněvsi
nese dočasně ná-
zev Česko-ukrajin-
ského přátelství.

Bývala třeba i Stalinova.
V rámci symbolického gesta
teď však jméno ulice
odkazuje na konflikt na Ukra-
jině.
„Je to přesně měsíc, co

válka začala. I naše přej-
menování ulice Přátelství
bude trvat stejně dlouho. A
doufáme, že až budeme ná-
zev vracet do původní podo-
by, bude válka minulostí,“
uvedl včera radní Prahy 22
Štěpán Zmátlo.
Hlavní ulice v Uhříněvsi

měnila jméno už několikrát.
Po dlouhá léta nesla název
Pražská nebo Pražská třída.
Za první republiky byla část
přejmenována na Švehlovu,
podle českého agrárního poli-

tika Antonína Švehly, a část
na Tyršovu – podle zakladate-
le Sokola Miroslava Tyrše.
Krátce před druhou světovou
válkou byla opět přejmenová-
na na Pražskou. Po válce uli-
ce dostala název Stalinova
a po odhalení Stalinova kultu
v 50. letech 20. století ji
znovu přejmenovali na Praž-
skou. V roce 1978 v důsledku
připojení Uhříněvsi ku Praze
a duplicitnímu názvu byla
přejmenována na ulici Přátel-
ství. Název byl tehdy symbo-
lem vděčnosti za osvobození
Československa Sověty
před nacisty. MET

8 DNÍ = 7 NOCÍ V MARIÁNSKÝCH LÁZNÍCH - HOTEL RICHARD****

01. 05. – 31. 08. 2022
pův. 15.550,- Kč = sleva cca. 30 %
10.990,- Kč osoba ve 2-lůžkovém pokoji
11.990,- Kč 1-lůžkový pokoj

Ubytování, bohatá polopenze, 1x aperitiv
1x lékařské vyšetření + 12x procedura
Denně volný vstup do bazénu, vířivky a fitness studia

EXKLUZIVNÍ LÉČEBNĚ-REHABILITAČNÍ POBYT

REZERVACE TEL: 354 696 111, EMAIL: recepce@hotelrichard.com

SLEVA

30 %

Protest
K okamžitému ukončení
zabíjení civilistů na Ukraji-
ně, kde už měsíc zuří
válka, vyzvala organizace
na ochranu lidských práv
Amnesty International
(AI). Včera na Staroměst-
ském náměstí pořádala
happening, kde chtěla při-
pomenout, že ruský režim
prokazatelně páchá vá-
lečné zločiny. Asi 40 lidí z
řad členů české AI,
dobrovolníků a aktivistů
leželo na náměstí v
černých pytlích,
na nichž byly jmenovky se
jmény některých civilistů,
obětí války. ČTK Výměna názvu PRAHA 22

PRAHA
ROSTE
S VÁMI

*40 000 000 Kč (Celková částka na financování objektu ZŠ Dolní Chabry a souvi-
sejících činností je 92 621 532 Kč. Celkové způsobilé výdaje 40 000 000 Kč, z toho
podpora poskytovaná z OP PPR 36 000 000 Kč)

VÍCE MÍST
VE ŠKOLKÁCH
A ŠKOLÁCH

Kvalitní vzdělání v místě bydliště je jedna z priorit
Prahy. Prostředky z evropských fondů pomohly
vloni vybudovat například třípodlažní pavilon
s 10 učebnami pro žáky základní školy v Dolních
Chabrech. Díky tomu mají další děti možnost
naplňovat svůj potenciál v podnětném prostředí
nových prostor.

VZDĚLÁNÍ | ZAMĚSTNANOST | DOSTUPNOST

penizeproprahu.cz

DOSTAVBA ZŠ 2021

NAVÝŠENÍ KAPACITY O 100 MÍST 10 NOVÝCH UČEBEN

40 000 000 Kč* ZŠ DOLNÍ CHABRY

inzerce

Krátce

Déčko v dubnu
Stavba nové linky met-
ra D z Pankráce na Nové
Dvory může začít.
Právní moci včera
nabylo stavební povo-
lení. Samotná stavba by
měla být zahájena v
druhé polovině dubna.
Investorem je dopravní
podnik. ČTK

Jedna ulice,
pět názvů



Investice od 30 000 Kč

Dvouleté dluhopisy

Roční úrok 6 %

Úrok vyplácen jednou ročně

Možnost předčasného splacení

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz | Tel.: +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m2

• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

6 %

EFI SPA Hotel
člen e-Finance Group

DVOULETÉ DLUHOPISY
S ROČNÍM ÚROKEM 6%

DLUHOPISY
E-FINANCE
S VYSOKÝM VÝNOSEM

Skupina e-Finance, a.s., více jak 20 let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.
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Češi si užívají jaro různě. Někteří ještě na horách jezdí, jiní se líbají v parcích. 2x ČTK

CHARITATIVNÍ
SÉRIE TABEL
VYBERTE SI ZE SPECIÁLNÍ EDICE ŽLUTOMODRÝCH ZASTÁVKOVÝCH
TABEL V UKRAJINSKÝCH NÁRODNÍCH BARVÁCH A MY 100 %
ZISKU Z JEJICH PRODEJE POŠLEME NA VEŘEJNÝ
SBÍRKOVÝ ÚČET „CHARITA PRO UKRAJINU“, KTERÝ
ORGANIZUJE CHARITA ČESKÁ REPUBLIKA VE SPOLUPRÁCI
S CHARITOU UKRAJINA.

JEDNO TABLO: 379 KČ
SADA 5 TABEL: 1499 KČ

V PRODEJI NA FANSHOP.DPP.CZ
A V INFOCENTRECH DP

Krátce

inzerce

O víkendu až
20 stupňů, zima
se ale nevzdá

Nadprůměrné odpolední
teploty vydrží v Česku
do konce týdne, rána ale
zůstanou mrazivá. Dál tak
potrvá počasí s velkými
rozdíly ranních mi-
nimálních a odpoledních
maximálních teplot. Na za-
čátku příštího týdne se
pak výrazně ochladí a
bude také pršet, na ho-

rách sněžit. O víkendu vy-
šplhají denní teploty k 20
stupňům. Od pondělí zase
klesnou k 10 stupňům.

Šéfovi potvrdili
tříletý trest
Krajský soud v Praze potvr-
dil šéfovi Lesní správy
Lány Miloši Balákovi tříle-
tý trest vězení za ovlivnění
200milionové veřejné za-
kázky na zajištění a od-
vodnění svahů v Lánské
oboře kolem vodní nádrže

Klíčava. Muž dostal i peně-
žitý trest 1,8 milionu ko-
run a čtyřletý zákaz
činnosti. Vinu odmítá,
jeho odvolání však odvola-
cí senát zamítl. Nevyhověl
ani státnímu zástupci, kte-
rý požadoval přísnější po-
trestání. Jeho nadřízený,
prezidentův kancléř Vrati-
slav Mynář, po vynesení
nepravomocného roz-
sudku uvedl, že chce v pří-
padu dál ctít presumpci ne-
viny. Lesní správa Lány je
příspěvkovou organizací
Kanceláře prezidenta
republiky. ČTK

Na sjezdovky míří
už méně lidí. Lyžu-
je se především
ráno a dopoledne.

Teplé počasí neuspíšilo
uzavření výše položených ski-
areálů. Lyžovat se bude ještě
o víkendu. Některé si sezonu
protáhnou až do Velikonoc,
tedy do půlky dubna. Sněhu
na sjezdovkách je sice
namnohamístech stále dosta-
tek, návštěvníků však ubylo
a vzhledemk současnému tep-
lu je nejlepší lyžování větši-
nou jen ráno, kdy je sníh na
sjezdovkách po noci přimrzlý.

O víkendu mohou skalní
příznivci lyžování vyrazit
do Krkonoš, Orlických a Jizer-
ských hor nebo Jeseníků, kde
jsou stále i upravené běžkař-
ské trasy. Například v Jizer-
ských horách mají běžkaři
lepší podmínky ze strany

od Jizerky nebo Smědavy, v Je-
seníkách mají upravenou
stopu z Ovčárny na Švýcárnu.

Na Vysočině jsou poslední
dvě běžkařské tratě v jihlav-
ském Českém mlýně a ve Vy-
sočina Areně v Novém Městě
na Moravě. Na krkonošských
sjezdovkách stále leží
od 30 do 110 centimetrů sně-
hu a minimálně do konce
víkendu se bude lyžovat
ve Špindlerově Mlýně, na
Černé hoře, v Peci pod
Sněžkou, Malé Úpě,
Harrachově nebo Rokytnici
nad Jizerou.

O víkendu se bude naposle-
dy lyžovat také v orlicko-
horském středisku Deštné,
Říčky mají naplánované po-
slední lyžování na příští
víkend.

V Jizerských horách bude
v pátek naposledy otevřený
skiareál v Bedřichově, Špičák
a Severák v Hraběticích chys-
tají konec na neděli. Vzhle-
demk dostatku sněhu zůstáva-
jí v provozu i některé níže
položené areály. ČTK

Na lyže do
Velikonoc
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Naše armáda bude
velet mnohoná-
rodní jednotce
na východním kříd-
le na Slovensku.

Česká armáda bude moci vy-
slat vojáky do nové dvoutisí-
cové jednotky Severoatlan-
tické aliance na Slovensku, je-
jímž cílem je posílit obrany-
schopnost východního křídla
NATO v souvislosti s ruskou
invazí na Ukrajinu.
Misi schválila Sněmovna

i hlasy opozice. Senát dal sou-
hlas už před týdnem. Čeští
vojáci mají velet mnohoná-
rodní jednotce, v níž budou
i vojáci z Německa, Polska,
Slovinska, Nizozemska
a USA. Mise má „silný poli-
tický a praktický výraz soli-
darity naplňovat závazek ko-
lektivní obrany NATO“, řek-
la poslancům ministryně
obrany Jana Černochová. Vy-
budování jednotky je reakcí
na „bezdůvodnou agresi“
Ruska vůči Ukrajině, pro kte-
rou neexistuje v civi-
lizovaném světě omluva, do-
dala ministryně. Její před-

chůdce a předseda sně-
movního výboru pro obranu
Lubomír Metnar mimo jiné
uvedl, že mise je v souladu s

mezinárodním právem a má
posílit schopnost odstrašení
a snížit riziko eskalace vá-
lečného konfliktu. ČTK

Čeští vojáci na misích

Sortiment rostlin nelze nakoupit on-line.

Přijďte si pro sezónní rostliny, substráty, hnojiva či osiva.

PLNÁ ČERSTVÝCH ROSTLINPLNÁ ČERSTVÝCH ROSTLIN
ZAHRADNÍ CENTRA

Nakupte
on-line na

bauhaus.cz

Jak mluvit s dětmi o válce?
Po náročném pandemickém období vnáší do dětských
životů další nejistotu válka na hranicích Evropy. Do čes-
kých škol míří desítky tisíc ukrajinských dětí, které
se začleňují do běžných tříd. V souvislosti s aktuálním
děním připravilo nakladatelství Větrné mlýny ukrajin-
sko-českou knížku s názvem Válka, která změnila Rondo,
jež může sloužit dětem také jako jazyková pomůcka.
Autory knížky jsou ukrajinští umělci Romana Romanyšyn
a Andrij Lesiv. NEDORI.CZ

Starost o děti
Města a organizace
na jihu Čech se snaží zajis-
tit školy a různé aktivity
pro děti uprchlíků, kteří
by pak mohli nastoupit
do zaměstnání. Právě sta-
rost o děti příchozí běžen-

ce momentálně velmi
často omezuje v tom, aby
si našli pravidelnou práci.
Na jih Moravy přišlo
z Ukrajiny tolik školních
dětí, že by zaplnily celý je-
den ročník. Vedení kraje
hledá místa ve školách,
kam by mohly chodit. ČTK

Konec v bankách
Sněmovna dala souhlas
k ukončení členství Česka
ve dvou postsovětských
bankách MIB a MBHS.
Panuje obava z toho, že by
přes ně Rusko obcházelo
sankce. iDNES.cz

Vladimir Putin musí dostat
za vyučenou! A to tím, že pro-
hraje válku na Ukrajině. Zá-
padní země by se měly ruské-
mu diktátorovi podle
někdejšího velvyslance v Rus-
ku a USA Petra Koláře po-
stavit. Nerozumí tomu, že se
vrcholní představitelé NATO
nechtějí do války na Ukrajině
zapojit. Kolář to řekl v pořadu
Benešovský Impuls. Podle Ko-
láře by NATOmělo zvážit koa-
lici ochotných států, která by
byla schopná bránit Ukrajinu.
„Tady dochází k matení poj-
mů. My bychom neútočili
na Ruskou federaci. Ta koali-

ce ochotných by zajišťovala
třeba humanitární prostor
nad Ukrajinou, aby se někde
mohli shromažďovat uprchlí-
ci, kteří teď jsou ostřelováni,“
řekl. Sehnat ale pro takový
krok podporu ostatních zemí
je podle Koláře složité.
Velkou roli hraje zejména po-
litická odpovědnost státníků.
Ruský diktátor testuje meze
spojenců už od roku 2008,
kdy vyhrál válku v Gruzii. Teď
obrušuje hranice západních
států na Ukrajině. Podle
bývalého diplomata Koláře je
potřeba podporovat Kyjev
sankcemi, zbraněmi i fi-
nančně. MET

Na Slovensko se přesune
až 650 českých vojáků, a to
do poloviny příštího roku.

● Česká armáda kromě velení
a spojení vyšle do uskupení
mechanizovanou jednotku,
vojenskou policii a postará se
o logistické zabezpečení.

● Do jednotky budou posláni
z ČR také výsadkáři, ženisté
a tanková jednotka, uvedla
ministryně. Celková podoba
jednotky se má doladit
na Slovensku 4. dubna.

● Podobné jednotky NATO bu-
dou i v Maďarsku, Rumunsku
a Bulharsku. Doplní jednotky
NATO v Polsku a v Pobaltí.

● Pod jednotku ve vojenském
obvodu Lešť na Zvolensku
bude patřit také pět desítek
vojáků, kteří vybudovali
a provozují humanitární
základnu pro ukrajinské
uprchlíky u obce Jamník ne-

daleko Liptovského Mikuláše.
Jejich působení na Slovensku
má zatím formu „mimořádné-
ho cvičení“, které bylo slo-
venskou stranou schváleno,
uvedla ministryně Černo-
chová.

● Celkové náklady na slo-
venskou misi mají činit zhruba
540 milionů korun, které
budou hrazeny z rozpočtu
ministerstva obrany, mohou
se ale zvýšit s ohledem na
inflaci a možné změny ve
složení jednotky, řekla minis-
tryně.

● V současnosti jsou čeští
vojáci podle webu
www.army.cz zapojeni
do misí v Evropě, Asii a Africe.
Čeští vojáci jsou například
na misích NATO v Pobaltí,
tedy v Litvě a Lotyšsku. Působí
tam v rámci protiletadlového
raketového oddílu.

● Od roku 1990 zahynulo bě-
hem působení v zahraničních
misích 30 českých vojáků. ČTK

Krátce

inzerce

Aktivně proti Putinovi.
Sehnat podporu nelze

Čeští vojáci mají
veledůležitý úkol
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Lékaři z Ukrajiny
uprchlíkům rozu-
mí. Zdravotnictví
by to mělo pomoci,
míní ministr.

Ministr zdravotnictví Vlasti-
mil Válek chce příští týden
vládě předložit návrh na
zjednodušení zaměstnávání
zdravotníků z Ukrajiny. Měli
by pečovat pouze o ukrajin-
ské uprchlíky, řekl po se-
tkání s eurokomisařkou pro
zdravotnictví a bezpečnost
potravin Stellou Kyriaki-
desovou. Uznávání kvalifika-
cí je řešeno jednotně na
úrovni EU. Eurokomisařka
doplnila, že komise připravu-
je řešení platné pro všechny
státy. „Za mimořádné situace
je třeba přijímat mimořádná
řešení,“ uvedla.
Podle Válka je třeba dostat

ukrajinské odborníky, lékaře
i další zdravotníky do systé-
mu co nejdříve. V řádu dní by
podle něj mohli začít pomá-
hat s péčí o ukrajinské

uprchlíky například na UA
pointech. Ti, kteří budou
chtít absolvovat vzdělávací
kurzy, mohou nastoupit na
akreditovaná pracoviště a
pracovat pod dozorem.
Pokud budou chtít v zemi zů-
stat, projdou standardním
procesem uznávání odborné-
ho vzdělání. Podle Válka se
řeší krátkodobá strategie na
příští tři měsíce a pak
dlouhodobá na jeden rok, po
který uprchlíkům platí
vízum strpění. V současné
době mohou zdravotníky bez
aprobačních zkoušek při-
jmout jen zdravotnická za-
řízení akreditovaná pro vzdě-
lávání na tříměsíční stáže,
které lze prodloužit až na tři
roky.
S eurokomisařkou řešil

také očkování uprchlíků jak
proti covidu-19, tak povinná
dětská očkování. Přislíbeno
je 30 tisíc dávek povinných
dětských vakcín. Nehrozí
podle něj ani nedostatek vak-
cín pro české děti. „Příští tý-
den budu mít v Bruselu
jednání sministry zdravotnic-
tví jednotlivých zemí EU, kdy
tento konkrétní požadavek

znovu vznesu,“ dodal. Na
úrovni celé EU se podle Válka
řeší také získání
zdravotnické dokumentace
uprchlíků z Ukrajiny. Kyriaki-
desová rovněž uvedla, že je v
celé Unii připraveno 10 tisíc

lůžek pro nemocné, kteří po-
třebují akutní zdravotní péči.
„Některé převozy už proběh-
ly a další budou v brzké době
pokračovat,“ řekla.
Česko vyzvala, aby této

možnosti využilo, pokud by
byl tuzemský zdravotní sys-
tém pod příliš velkým tla-
kem. Válek doplnil, že Česko
přijalo asi 25 onkologicky
nemocných dětí, o které pe-
čují zdravotníci Fakultní
nemocnice v Motole. Péči o
ně je ale podle něj třeba řešit
dlouhodobě, třeba i po skon-
čení války. Na Ukrajině totiž
nefunguje česká obdoba ve-
řejného zdravotního po-
jištění. Ministr s eurokomi-
sařkou probírali také budou-
cí české předsednictví EU.
„Podporujeme priority, které
si české předsednictví zvoli-
lo. Budeme se podrobněji vě-
novat evropskému plánu
boje s rakovinou, který je
jedním z hlavních pilířů ev-
ropské zdravotní unie,“ doda-
la Kyriakidesová. Dalšími
zdravotními tématy, kterým
se bude české předsednictví
věnovat, je problematika
vzácných onemocnění, oč-

Baletky z Kyjeva zkouší
Část souboru Kyjevského městského baletu zkouší v
baletním sále Moravského divadla Olomouc. Divadlo po-
skytlo zázemí kyjevským tanečníkům, které válka za-
stihla během turné po Evropě. ČTK

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Citát

Myslím, že tento
problém vyřešíme v
řádu týdnů. Není to
ale problém, že
bychom nebyli
schopni očkovat.
VLASTIMIL VÁLEK
MINISTR ZDRAVOTNICTVÍ

Když se dozvíte víc,
než jste si dokázali představit

JAN RUPP
V břečťanu

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE
V PŘÁTELSKÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Čísla dne

223
V Česku ke včerejšímu
odpoledni získalo víza
222 847 ukrajinských uprchlí-
ků, z toho 5031 ve středu.
Uprchlíci před válkou dostáva-
jí od úterý víza za účelem do-
časné ochrany, která nahradi-
la dosud vydávaná speciální
dlouhodobá víza. Mohou tak
pobývat na území České
republiky až rok. Zároveň mají
přístup k veřejnému zdravotní-
mu pojištění, vzdělání, na trh
práce a nárok na další asisten-
ci, například při ubytování.

119
U české cizinecké policie se
dosud zaregistrovalo
119 768 lidí, kteří utekli
z Ukrajiny před ruskou invazí.
Ve středu se nahlásilo
2925 lidí. Skutečný počet ukra-
jinských uprchlíků pobývají-
cích v Česku je podstatně vyš-
ší. Podle ministra vnitra Víta
Rakušana od začátku ruské
invaze dorazilo téměř 300 ti-
síc uprchlíků. Téměř polovinu
tvoří děti, čtyři pětiny dospě-
lých jsou ženy. ČTK

Krátce

Ambulance
pro děti
Dětská nemocnice Brno
připravuje ambulanci
pro děti, která začne
fungovat od pondělí. Dů-
vodem je nárůst počtu
dětských pacientů.
Nemocnice od začátku
války koncem února vy-
šetřila víc než 300 ukra-
jinských dětí, přes 20
dětí hospitalizovala.

Potraviny
do Charkova
Brno pošle ukrajinské-
mu partnerskému měs-
tu Charkov materiální
pomoc a léky za dva mi-
liony korun. Charkov
požádal o trvanlivé po-
traviny, ale i hygienické
potřeby nebo mik-
rovlnky, matrace a při-
krývky, uvedla v tiskové
zprávě primátorka Brna
Markéta Vaňková. Do-
sud Brno zaplatilo za
dary pro Ukrajinu, kte-
rou koncem února
vojensky napadlo Rusko,
téměř čtyři miliony ko-
run. Město už poslalo na
Ukrajinu dvě zásilky ma-
teriální pomoci, jež za-
mířily do města
Lvov. ČTK

Ukrajince mají léčit
Ukrajinci, chce Válek



inzerce
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„Nemámpatent na všechno,“
říká ředitel Trojského gym-
názia a regionální manažer
sítě Euroškol v Česku Radim
Jendřejas na adresu začle-
ňování dětí ukrajinských
uprchlíků do českých škol.
Není to úplně pravda. Škola v
pražské Troji má mnohaleté
zkušenosti s výukou dětí z
různých jazykových oblastí.
Teď je chce předávat školám,
které začleňují do výuky tisí-
ce ukrajinských školáků.
Hodit se budou i nové zku-
šenosti z jejich nové třídy,
kam nyní nastoupili dívky a
chlapci z Ukrajiny, kteří utek-
li před ruskou agresí do Čes-
ka.

Máte ve škole také žáky,
jejichž rodným jazykem
rozhodně nebyla čeština.
Měli jsme svého času děti

také z Afriky, jejich dorozu-
mívacím jazykem byla fran-
couzština, později i žáky
s vietnamštinou. V po-
sledních letech převažují ti s
ruštinou, a to jak z Ruské fe-
derace, tak rusky hovořící
Ukrajinci, máme tu děti z
Kazachstánu a Běloruska.
Všichni se standardně učí v
češtině, proto mají i hodiny
českého jazyka pro cizince.
Navíc vždy při nástupu do
školy absolvují vstupní adap-
tační kurz.

To u dětí-uprchlíků ale
nyní nešlo. Neměly měsí-
ce na perfektní jazykovou
přípravu.
To je pravda. Dříve se

do školy dostávali žáci, kteří
si třeba školu společně s rodi-
či vybrali cíleně rok před ná-
stupem, zjišťovali si i nějaké
reálie o naší zemi, mohli se
připravovat a adaptovat. Tak-
že měli už i nějaké znalosti
češtiny, i když ne všichni.

Co byl prvotní impulz
pro založení jedné vyslo-
veně ukrajinské třídy?
Když konflikt začal, pře-

mýšlel jsem, jak může pomo-
ci naše škola. Věděl jsem, že
do země přijdou ne stovky,
ale tisíce mladších i starších
dětí, jež se zapojí do výuky.
A že my můžeme nabídnout
některé zkušenosti z výuky
jazyka i ze začleňování do
prostředí nejen ve škole. Pře-
devším pro pedagogy zá-
kladních škol. Nabídnout jim
školení, aby se nebáli tyto
děti přijmout do svých škol.
Protože tyto děti nejenže ne-
mají žádné znalosti češtiny,
ale ani nikdy neuvažovali
o tom, že by studovaly v za-

hraniční škole. Což se jim
nyní přihodilo. Chtěli jsme
především předat zkušenost,
že nestačí jen dobrá vůle,
volné prostory a učitelé. Vzít
dvě třídy ukrajinských dětí a
jdeme je vzdělávat. To si
může dovolit škola, která už
s tím zkušenosti má. Pokud
škola zkušenosti nemá, hrozí
velké trápení jak pro peda-
gogy, tak pro děti. Nemusí se
proto dostavit žádaný efekt.
Přitommy jsme do toho před
lety spadli podobně, dokonce
se třemi třídami s více než še-
desáti žáky. Převzali jsme je
od tehdejšího česko-ruského
gymnázia, přišlo o licenci.
Jenže cesta tříd, jež jsou jazy-
kově homogenní, není ide-
ální.

Nezačlení se do prostředí?
Jistě. Jako jsou někde

v New Yorku jazykově vydě-
lené čtvrti italské, ruské, čín-
ské... Cílem je v našem přípa-
dě co nejrychleji je naučit čes-
ky, komunikovat co nejvíc
přirozeně v češtině,
eventuálně dalším cizím
jazyku. Proto se snažíme, aby
se pak postupně integrovali
do českých tříd. Protože v ta-
kových třídách se vždy
uvolní nějaká místa. Někteří
žáci v polovině gymnázia, v
deváté třídě, přestupují na
jiné školy. Například kvůli
specializaci na matematiku
nebo jiný obor, který u nás
není. Takže to bymělo platit i
pro tyto nové ukrajinské stu-
denty. Teď začínají společně,
pak se mohou „rozplynout“
do národnostně kombi-
novaných kolektivů, kde ale
převažují Češi.

Kdy se ozvali první uchaze-
či z uprchlických rodin?
Během jarních prázdnin,

takže jsme měli čas to ve ško-
le probrat a promyslet. Proto

jsme mohli už toto pondělí
začít s vyučováním čtrnácti
dívek a chlapců ve věku
od čtrnácti do sedmnácti let.

Určitě nebylo možné, abys-
te výuku organizovali pod-
le běžných osnov. I proto,
že to bylo vlastně v půlce
školního roku.
To nešlo, ale na druhou

stranu jsme si zjistili, že ob-
sah učiva je vmnoha předmě-
tech velice podobný tomu, co
se probírá v naší škole. Žádné
zásadní odlišnosti i ve struk-
tuře předmětů nejsou. Nej-
větší problém je v tom, aby se
co nejrychleji zorientovali v
prostředí, v komunikaci v
češtině, eventuálně v angličti-
ně, které se hodí například
při výucematematiky, ve kte-
ré jsou, mimochodem, velice
dobří. Nyní u nich převažují
hodiny výuky českého jazyka
pro cizince. Ale i předmět na-
zvaný Orientace, o prostředí
a o tom, jak to u nás chodí.
Mají také nějakou estetickou
výchovu, aby neměli jen vý-
uku jazyka.

Všechno jste zorganizova-
li, ale může se stát, že
za půl roku, za rok, pokud
skončí válka, se uprchlíci
rozhodnou k návratu. Vza-
li jste to v úvahu? A co oni
sami?
To byly jedny z prvních in-

tenzivních debat v rámci pe-
dagogického sboru. Že vytvá-
řím třídu, která nemusí vydr-
žet celá, navíc jen třídu
složenou z cizinců, což nemá
takový efekt jako kombi-
novaný kolektiv. Ale řekli
jsme si, že to je jen na tři mě-
síce, do konce školního roku,
a pak se uvidí. Chceme prů-
běžně komunikovat s jejich
rodiči, převážně matkami.
Chceme vědět, s jakou per-
spektivou, zda krátkodobou,

dlouhodobou, či napořád, tu
chtějí být. I když víme, že na
to zřejmě neznají odpověď.
Upřímně říkám, že k tomu ce-
lému nepřistupujeme s per-
spektivou na tři měsíce, ale
na delší dobu. Počítáme, že to
třeba dotáhnou až k maturi-
tě. S tím, že je postupně za-
členíme do českých tříd.
Mohu-li ale usuzovat z indivi-
duálních pohovorů, jejich
prvotní starostí po příjezdu
do Česka bylo, aby nenastala
mezera ve výuce, aby se zača-
li co nejdřív učit, a nejen pár
týdnů nebo měsíců. Z toho je
zřejmé, že se budou snažit
a že si možná řeknou – my tu
chceme zůstat a vystudovat.

Položili jste si otázku, jest-
li třeba nenastane nějaký
konflikt mezi vašimi ruský-
mi studenty a novými stu-
denty z Ukrajiny, které vy-
hnala ruská armáda z
jejich vlasti?
Hned první den konfliktu

jsme svolali všechny studen-
ty do auly a promluvil jsem
k nim ve smyslu, že to celé
vnímám jako špatnou udá-
lost, ale že se umím vcítit do
rola žáků ukrajinských i rus-
kých. Je mi jasné, že to
zvláště těm ruským není vů-
bec příjemné. Přitom také
vím, že ruští žáci se sem při-
šli vzdělávat do české školy v
demokratickém systému a že
utekli i před tím, co se už
roky odehrává v jejich vlastní
zemi. Bylo zajímavé sledovat
je už v roce 2014 v době udá-
lostí na Krymu. Oni to brali,
že to je záležitost „těch naho-
ře“. Tohle všechno je důvod,
proč třeba nevyvěsímukrajin-
skou vlajku. Pomůžu jim,
sympatizuji s Ukrajinci, je mi
jich líto, ale nechci jiné žáky,
nejen ruské, vystavovat nepří-
jemným pocitům, nechci jed-
ny vyčleňovat kvůli druhým.

Ani bych nepřistoupil na to,
kdyby po mně někdo chtěl,
abych je ze školy vyhodil.
Když na začátku týdne nově
nastupovali Ukrajinci,
společně jsme je v aule přiví-
tali. Oni sami uvedli, že
kromě kvalitní výuky oče-
kávají dobré vztahy se spolu-
žáky, bez ohledu na to,
odkud jsou. Z Česka, z Ruska
či odjinud.

Máte přehled o tom, jaké
je zázemí studentů z nové
ukrajinské třídy? Na rozdíl
od zbylých žáků školy ně-
kteří přišli do Česka třeba
jen taškou.
Všichni jsou v nějakých ro-

dinách. Buď u jednoho z rodi-
čů, který tu již pracoval, nebo
u českých známých.

Jak chcete vaše zkušenosti
z praxe, jinak než z příru-
ček, sdělit dalším školám?
Čeho se vyvarovat?
Ministerstvo školství je ku-

podivu poměrně akční. Ale je
samozřejmě pravda, že re-
álná situace je jiná než to, co
se vytvoří na papíře. Už pro-
to, že i dobrý manuál počítá
s desítkami, možná stovkami
žáků, ale ne s tisícovkami,
ne-li desítkami tisíc žáků.
Snažím se jednak přes praž-
ský magistrát, jednak přes
Asociaci soukromých škol či
přímo přes známé starosty
z dalšíchměstských částí tyto
poznatky posílat dál. Nemám
ale patent na rozum, a pokud
mě někdo osloví, rád se
o další dobré zkušenosti podě-
lím a nechci si je nechávat
pro sebe. Vím, že mnohé ško-
lymají dobré zkušenosti zmi-
nula se začleněním vietnam-
ské komunity do škol a do vy-
učování, například v Praze 4,
lze toho využít i v případě
ukrajinských dětí.

Jenže začleňování trvalo

Ředitel Radim Jendřejas Ukrajinští studenti se v Troji učí od tohoto pondělka. 2x METRO

Mají ve škole Ukrajince, Rusy
i další národnosti. Bez potíží

Euroškoly

Síť Euroškol vznikla už v Čes-
koslovensku v roce 1992.

● Zakladatelem sítě byl Korsi-
čan Pierre Semidai, první
škola byla v roce 1966
v Německu.

● V Česku zahrnuje kromě
gymnázia odborné školy na-
příklad ve Strakonicích, Čes-
ké Lípě a dalších místech.

● Zaměření škol je na hotelnic-
tví nebo ekonomiku
podnikání a cestovní ruch.



Společnost Rekultivace ze skupiny Sev.en
Energy se rozhodla hospodařit na země-
dělské půdě, kterou na rekultivacích lomu
Vršany a ČSA obdělává, výhradně podle
pravidel ekologického zemědělství. Usi-
luje rovněž o certifikát české certifikační
organizace Kontrola ekologického země-
dělství, který by rostlinné i živočišné pro-
dukty společnosti Rekultivace označil jako
bio.

„Ekologické zemědělství pro pěstitele a cho-
vatele znamená spoléhat se na obnovitel-
né zdroje a neznečišťovat životní prostředí.
Musí také dbát na udržení úrodnosti půdy
a zachovávat biodiverzitu. Na našich rekulti-
vacích jsou k tomu ideální podmínky. Půda,
na které hospodaříme, má z hlediska výskytu
škodlivin parametry orné půdy v bio kvalitě,
ačkoliv by to u rekultivací uhelných lomů má-
lokdo čekal. Nachází se v nich jen minimální
množství nežádoucích stopových prvků, kte-
rých je jinak půda ve městech plná. Vyplývá
to z výzkumu, který na rekultivacích provedl
Výzkumný ústav pro hnědé uhlí. Vzhledem
k této skutečnosti a k tomu, že k zemědělství
přistupujeme s maximální šetrností, stačí nám
k ekologickému zemědělství jen několik málo
kroků. Proto jsme se rozhodli o certifikát usi-
lovat,“ uvedl ředitel společnosti Rekultivace
Tomáš Šolar.

V současné době svou žádost Rekultivace
zaregistrovaly a prošly úvodní kontrolou hos-
podaření od kontrolní organizace. Ta také
stanovila, jak mohou Rekultivace ke splnění
podmínek ekologického zemědělství dojít.
„Rostliny v ekologickém zemědělství by měly
čerpat živiny především z půdy, je zakázá-
no používání minerálních dusíkatých hnojiv

INZERCE

Rekultivace míří k certifikátu
ekologického zemědělství

Rekultivace a.s.
Záluží 181 (areál dolu Hlubina),

436 01 Litvínov
tel.: +420 478 009 163

e-mail: rekultivace@7group.cz
www.7energy.com

a geneticky modifikovaných surovin. Produkty
ekologického zemědělství nesmí být ošetřeny
pesticidy. Namísto pesticidů budeme od ny-
nějška používat prutové brány, které likvidují
plevel spolehlivě mechanicky,“ přiblížil postup
přechodu na ekologické zemědělství Tomáš
Šolar. K hnojení pak budou Rekultivace na-
místo chemických hnojiv využívat chlévskou
mrvu, kterou společnost získává jako vedlejší
produkt vlastního chovu skotu.

Chovu skotu na pastvinách rekultivací lomů
ČSA a Vršany se dotkne certifikace jen mini-
málně. „Už dnes postupujeme podle pravidel
ekologického zemědělství. V živočišné výro-
bě musí farmáři zvířatům zajistit dostatečný
přístup k volným výběhům, zároveň se klade

velký důraz na to, čím jsou krmena a jest-
li nejsou během života zbytečně izolována.
Všechny tyto podmínky splňujeme. Ke krmení
využíváme píce z našich luk, které nejsou ni-
jak chemicky ošetřeny. Náš skot má dostateč-
ně prostorné pastviny, přístup k vodě. Ačkoliv
certifikát ještě nemáme, už dnes produkuje-
me maso v bio kvalitě,“ doplnil Tomáš Šolar.

Nyní společnost Rekultivace prochází dvou-
letou přechodnou dobou, která ji při dodrže-
ní všech ekologických pravidel hospodaření
k certifikátu dovede.
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Rusko půjde
po krku Pobaltí
a Polsku, varuje
Zelenskyj.

Lídři NATO na včerejším mi-
mořádném summitu potvrdi-
li další dodávky zbraní a vyba-
vení Ukrajině. Země byla na-
padena 24. února.

Vyhlášení bezletové zóny
či jiné přímé zapojení do
války proti Rusku ale kvůli
hrozbě rozšíření mimo ukra-
jinské území podle šéfa Alian-
ce Jense Stoltenberga spojen-
ci nechystají.

Lepší tanky i letouny
Ukrajinský prezident Volo-

myr Zelenskyj ve
videoprojevu na summitu
NATO varoval, že Rusko
„chce jít dál – proti vý-
chodním zemím NATO, s jis-

totou proti pobaltským ze-
mím, proti Polsku.“ Preziden-
tům a premiérům třiceti
zemí Aliance v předem nato-
čeném projevu řekl, že Ukra-
jina potřebuje bojové letou-
ny, tanky, lepší pro-
tivzdušnou obranu a zbraně
proti lodím.

Rusko bez omezení
Zelenskyj západním ze-

mím vyčetl, že nereagují na
ukrajinské prosby o pomoc.
„Máte nejméně 20 tisíc tan-
ků! Ukrajina požádala, abyste
nám darovali nebo prodali
jedno procento z nich. Ale
ještě jsme nedostali jasnou
odpověď,“ uvedl. „Nejhorší

věcí během války je nemít
jasné odpovědi na žádosti o
pomoc,“ dodal. Řekl také, že
Západ nevyslyšel prosby
Kyjeva o poskytnutí bojových
letounů. „Ukrajinská armáda
měsíc klade odpor v ne-
rovných podmínkách. A já už
měsíc opakuji totéž. Aby
dokázala zachránit lidi a
města, potřebuje vojenskou
pomoc bez jakýchkoli limi-
tů,“ prohlásil Zelenskyj s do-
datkem, že ruská strana svůj
arzenál využívá bez omezení.
Prezident Ukrajiny vzkázal

Alianci, že pokud jeho zemi
poskytne všechny potřebné
zbraně, dokáže zabránit smr-
ti Ukrajinců při ruských úto-
cích, při ruské okupaci. ČTK

Schůzka
s Lavrovem
Předseda Mezinárodního
výboru Červeného kříže
Peter Maurer (na fotce)
včera šéfa ruské diploma-
cie Sergeje Lavrova upo-
zornil na potřebu chránit
na Ukrajině životy civilní-
ho obyvatelstva. Moskva
opakovaně popřela, že
by ruské síly během in-
vaze na Ukrajinu, která
začala 24. února, útočily
na civilní cíle. Ukrajinské
úřady však opakovaně
hlásí ruské útoky proti
civilistům. AP

Spolupráce
Spojené státy a Evropská
unie podniknou společné
kroky ke snížení evropské
závislosti na ruských ener-
giích. Poskytou také další
humanitární pomoc Ukra-
jině a budou dodávat více

potravin zemím, kde hro-
zí nedostatek.

Násilné transporty
do Ruské federace
Městská rada obléhaného
ukrajinského Mariupolu

včera obvinila ruské invaz-
ní síly z toho, že násilně
odvážejí obyvatele strate-
gického přístavu do Ruska.
Od chvíle, co ruské
jednotky obsadily část Ma-
riupolu, bylo nelegálně
přesunuto do Ruska asi 15
tisíc osob. Podle agentury

Interfax-Ukrajina je v Rus-
ku už na 6000 lidí z Ma-
riupolu.

Orsk a Berďansk
Ukrajinská armáda uved-
la, že u Berďansku v
Azovskémmoři zničila rus-
kou výsadkovou loď
Orsk. ČTK

Volodymyr Zelenskyj AP

Krátce

Neslyší prosby Kyjeva

VYPRODEJME EDEN
NA ČTVRTFINÁLE
S FEYENOORDEM

14. DUBNA 2022
21:00 | EDEN ARÉNA

PŘEDPRODEJ

PRO

PERMANENTÁŘE

inzerce
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Vstupné zdraží
až o třicet korun.

Památky Plzeňského kraje
ve správě Národního památ-
kového ústavu (NPÚ) zahájí
po dvou letech pandemie ko-
ronaviru sezonu v tradičním
jarním termínu, a to v sobotu
2. dubna. Návštěvníci už při
prohlídkách nemusí nosit re-
spirátory. Čeká je ale zvýšení
vstupného o 10 až 30 korun.
„K novinkám patří zpří-
stupněné předzámčí v Čer-
veném Poříčí na Klatovsku s
výstavou o výchově mladých
šlechticů, zážitkový okruh na
lodičkách kolem hradu Švi-
hov, opravený kostel v areálu
kláštera Plasy a opravená
hláska na zahradě zámku
v Horšovském Týně,“ řekl ře-
ditel územní památkové
správy NPÚ Petr Pavelec.
Finišuje obnova kláštera

Kladruby za 158 milionů ko-

run podpořená EU, bude
dokončena příští rok. Do
druhé poloviny se posunuly
stavební práce v klášteře Pla-
sy, dosud vyčerpaly 160milio-
nů.
Doprovodným programem

roku bude Rok šlechtických
slavností v zábavném duchu
a 27. srpna Hradozámecká
noc. „Věřím, že je před námi
plnohodnotná sezona bez
dramatických omezení,“ uve-
dl ředitel. Zdražení vysvětlil
omezeným provozem během
pandemie spolu s růstem cen
elektřiny o 100 procent
a zdražením služeb za údrž-
bu. Očekávané vyšší výnosy
však podle ředitele nepokryjí
veškeré výdaje. Státní dotace
územní památkové správě
pokryjí jen 30 procent zá-
kladního provozu a na zby-
tek si musí vydělat. Snižují se
naopak ceny vstupného pro
děti a mládež až do 24 let,
děti do šesti let mají vstup
zdarma. Rodinné vstupné se

Plzeňská zoo

Má dva nové druhy výji-
mečných hadů v expozici Krá-
lovství jedu, kterou otevřela
v květnu 2015 a kde teď
chová přes 20 druhů.

● Jde o vzácnou zmiji malo-
okou (na snímku), kterou
v ČR nechová žádná zoo
a v Evropě maximálně pět.
Zoo získala pár od profesora
biologie ze Stockholmu.

● V teráriu lze vidět i samici
dvoumetrového křovináře
černohlavého. Také tento
had je v Česku unikátem. ČTK

Neúspěšné pokusy o hubnutí
rádi svádíme na kde co.
Někdo svou váhu svaluje na
„těžké kosti“, jiný marný boj
s nadbytečnými kilogramy
dává za vinu genům. Někdo
je skutečně obdařen „spořivý-
mi“ geny. Obezitologové ale
upozorňují, že čistě gene-
tické vady spojené s obezitou
hrají roli pouze umalého pro-
centa populace. A neobstojíte
před nimi ani s alibistickou
výmluvou na pomalé
spalování cukrů a tuků, tedy
„pomalý metabolismus“. V
jejich lékařském slovníku se
totiž takový odborný termín
prakticky nevyskytuje.
Přesto připouštějí, že exis-
tuje několik možností, jak
spalování efektivně popo-
hnat. Jeho vyšší aktivitu, či
naopak zpomalení ale
mohou mít na svědomí i ně-
které nemoci či léky. A exis-
tuje i jeden veřejnosti po-
měrně málo známý fakt, že
kromě genů a hormonů má
na nášmetabolismus, respek-
tive energetický výdej, vliv i
teplota okolí. Velmi zjedno-

dušeně by se dalo říci, že vyš-
ší teplota spalování zpo-
maluje. „Některé hypotézy
skutečně dávají zvýšený
výskyt obezity mimo jiné
do souvislosti s tím, že žije-
me v daleko vyšších tep-
lotách než naši předkové,“
potvrzuje profesor Martin
Haluzík, přednosta Centra di-
abetologie v pražské
nemocnici IKEM.
Na co si tedy dát pozor?

A proč raději nevěřit potravi-
novým doplňkům? Čtěte v

Na zámku se dá vykoupat v pivu
Pivovar Svijany investoval přes 100 milionů korun do obnovy zámeckého
areálu v sousedství. Už v polovině roku 2016 tam otevřeli expozici vě-
novanou unikátním archeologickým nálezům z oblasti. Později přibyla re-
staurace, hotel, informační centrum. Teď dokončili další projekt – v býva-
lé škole vybudovali pivní lázně. „Rekonstrukce značně zchátralé památ-
kově chráněné budovy a její vybavení přišly na 9,5 milionu korun,“ řekl
předseda představenstva Tomáš Kučera. ČTK

Březen je prý m
a čtenářů. Přináš
proto tři tipy na
které nezklamou

Březen je prý měsícem knih 
a čtenářů. Přinášíme vám 
proto tři tipy na knihy, 
které nezklamou! 

Udělejte si radost
skvělým čtením!
Ivana z Knihkupectví Luxor

FRIDA KAHLO A BARVY ŽIVOTA
Caroline Bernardová
Barvy a vzory, pestré oblečení, mayské šperky, květiny
a uhrančivý pohled plný emocí. Čtivý román vypráví osobní příběh
Fridy Kahlo, jedné z nejslavnějších malířek naší doby i silné ženy, která se
i přes velké překážky nevzdala života podle svých představ.

HRA O DĚDICTVÍ
Jennifer Lynn Barnes
Taky občas doufáte, že zazvoní telefon a vy se z ničeho nic stanete dědici
neznámého, ale velmi bohatého příbuzného? Jak se ukáže, ne vždycky je
to zrovna výhra! Zvlášť když musíte čelit podivné rodině, která se cítí být
podvedena…

ZUBAŘ
Tim Sullivan
První kniha z nové krimi série má snad všechny atributy dobré detektivky.
Excentrický George Cross je podivín posedlý logikou, detaily
a opakujícími se vzorci. To z něj sice dělá komplikovaného kolegu,
ale taky skvělého detektiva…

inzerce

Tahákem jsou také
šlechtické slavnosti

Týdeník Téma. Jak
rychle shodit kila
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Minulý týden vyšel v Česku
komiks s jednou z nejikonič-
tějších postav Marvelu –
Hulkem. Jde o první samo-
statnou komiksovou sérii s
touto legendou. Jeho svět se v
příběhu rozšiřuje nejen omy-
tologii, ale také o silné prvky
hororu. „Překládat ho byla vý-
zva. Zpočátku to byl trochu
boj. Přece jen má za sebou še-
desátiletou historii, kterou
u nás nijak podrobně nezná-
me,“ říká Jan Kukrál, který
komiks přeložil.

Kdy jste se začal zajímat
o překlady ?
Napřed jsem si začal důleži-

tosti překladu všímat u fil-
mů. Znal jsem nějaký snímek
v originále a štvalo mě, že
někdy v českém dabingu zni-
čili některé hlášky či vtipy,
čímž diváky ochudili o pů-
vodní zážitek. Pak jsem to za-
čal vnímat v literatuře, kde
řada známých knih běžně
existuje ve vydáních s úplně
odlišnými překlady. Tak jsem
si zkoušel porovnávat oblí-
bené pasáže u různých vari-
ant a zjistil jsem, že scéna,
která pro mě v jednom pře-
kladu byla nezapomenu-
telná, bymě v druhémpřekla-
du nijak zvlášť nezaujala.
Také jsem víc a víc obdivoval
mnohé naše překladatele po-
ezie a postupně vemně rostla
chuť zkusit to s překlady
taky.

A jak jste začal?
Krom filmů a literatury

mám odmala rád i komiksy.
Přišlo mi, že tam bude větší
šance na to, že dají příležitost
někomuneznámému. Napsal
jsem tedy několika našim

menším komiksovým nakla-
datelstvím, jestli náhodou
někoho neshánějí. Nesháně-
li, a mně brzy došlo, že ročně
vydají třeba jen pár titulů
a na to už mají svoje lidi. Tak
jsem se ozval našemu nej-
většímu komiksovémunakla-
datelství Crew, jelikož jsem
věděl, že měsíčně chrlí jednu
parádní novinku za druhou.
Takže jsem tam napsal
a... také mě odmítli!

A napsali, že se ozvou...
Ano, ale byl to takový ten

vzácný druh odmítnutí, ze
kterého jsem měl skutečně
dobrý pocit. Pan Plata,
dlouholetý překladatel a
kapacita v oboru, mi za Crew
napsal, že aktuálně nikoho
neshánějí, ale že si na mě
schová kontakt. No a oprav-
du se asi za půl roku ozval,
jestli bych si chtěl zkusit ta-
kový překladatelský test –
část jednoho komiksu. Což
jsem samozřejmě chtěl a na-
konec se z toho vyklubala i
moje oficiální překladatelská
prvotina.

Teď v Crew vyšel váš pře-
klad Immortal Hulk: Nebo
je obojím? Jak se vám
s Hulkem pracovalo?
V lecčem to byla výzva. Je

to poprvé, co u nás Hulk vy-
chází v samostatné sérii a zpo-
čátku to byl trochu boj. Přece
jen má za sebou šedesát let
dlouhou historii, kterou
v Česku nijak podrobně ne-
známe. Hulk nebyl součástí
našeho dětství, vnímáme ho
hlavně coby nejzuřivějšího
člena Avengers z oblíbených
filmových marvelovek. Tak-
že jsem se chvíli rozkou-

kával, protože autor této kni-
hy, Al Ewing, k němumá hlu-
boký vztah a už v jejím neob-
vyklém názvu Nebo je obo-
jím? se vrací k samotným ko-
řenům Hulka. K tragédii
člověka, který je zároveň
monstrem, a někdy už prostě
neví, čím z toho je víc. Mně se
s ním pracovalo skvěle, ať už
byl zrovna subtilním dokto-
rem Bannerem, nebo ze-
leným obrem ničícím vše, co
mu zkříží cestu. Věřím, že
bude mít úspěch.

Takže Hulk dostál své
pověsti?
Ano, ale čtenáře bych rád

upozornil, že Hulk zde není
žádnou primitivní obludou
hovořící jen v holých větách.
Setkáváme se s jeho verzí,

která toho má za sebou už
hodně, takže s tímhle
Hulkem byste mohli klidně i
někde posedět a dumat
nad smyslem života... Dokud
byste ho tedy něčímnenaštva-
li, pak by to začalo lítat tak
jako tak.

Jaký je váš oblíbený
komiksový hrdina?
Jsem spíše DCčkář (ame-

rické komiksové vydavatelství
– pozn. red.) a k tomu nos-
talgik, takže už asi napořád
budu mít největší slabost pro
Batmana a Supermana, to
byly první komiksy. Pokud
tedy nepočítám Želvy Ninja,
které zbožňuji od nějakých
svých dvou let. Hodně cool
mi přijde také Green
Lantern, ten by si u nás za-

sloužil nějaký pořádný hit. A
ještě zmíním Tommyho Mo-
naghana z vynikající série
Hitman a Richarda Fella z po-
někud zapomenuté,
úchvatně nakreslené detek-
tivky Fell, kterou před lety vy-
dala Crew, ale pokračování
jsme se my ani celý svět
nikdy nedočkali.

Který překlad pro vás byl
zatím nejtěžší a proč?
Nejtěžší byl zatím určitě

hned ten první, Batman:
Černé zrcadlo. Kdybych to
zkazil, tak bych sotva dostal
další takovou příležitost, tak-
že v tom byl určitý tlak navíc.
Byl to křest ohněm se vším
všudy, protože ta kniha má
324 stran a její autor, Scott
Snyder, si místy plete komiks
s beletrií. Snyderovou specia-
litou je také to, že krátce zmí-
ní nějaké zařízení, vy nemáte
vůbec šanci z kontextu po-
znat, co přesně má na mysli,
a on vám to podrobněji vy-
světlí třeba až za 150 stran,
kdy se k tomu vrátí.

Mimo jiné jste i influen-
cer. Váš instagramový
profil instageek_cz má už
skoro čtyři tisíce sledují-
cích.
Nemyslím si, že patřím

mezi influencery. Ten profil
vznikl čistě z potřeby mít
mimo práci nějaké své vlast-
ní, úplně svobodné psaní. Zá-
roveň mě už dlouhou dobu
štvalo, že když přečtu knihu,
komiks, dohraju hru nebo
zhlédnu film, tak po tom nic
nezbude. Jen mi to postupně
vyprchává z paměti. Čili
tyhle dvě myšlenky se spojily
a založil jsem si vlastně ta-
kový geekovský archiv. Jsem
nostalgik, takže se věnuji
i různýmhitům z našehomlá-
dí a dětství. Rád se vracím
také do amerických osmdesá-
tých let, což je éra, kterou
bych si fakt přál zažít.

Na čem pracujete?
Právě teď dokončuji další

DC knihu od Scotta Snydera
a je to opět dost náročná prá-
ce. A pak mám ve frontě ko-
miks, na který se neskutečně
těším. Nemůžu prozradit,
o co půjde, ale jsem si jistý,
že ve vesmíru DC bude v
dalších měsících hodně živo,
chcete-li nemrtvo!

Co vzkážete čtenářům?
Ať si všímají, kdo překládal

jejich oblíbené knihy či ko-
miksy. Protože pokud jste si
četbu užili, znamená to, že
dotyčný překladatel odvedl

Překladatel Jan Kukrál s novým komiksem CREW

inzerce

„S tímhle Hulkem se dá někde
posedět a dumat nad životem“
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Raper Machine Gun Kelly
oznámil své mezinárodní
turné Mainstream Sellout
Tour – kolosální koncertní
šňůru 52 arén po Severní
Americe a Evropě, na které
vystoupí neuvěřitelná řada
speciálních hostů včetně
Avril Lavigne, Travise Barke-
ra, blackbeara, Trippieho Red-
da, Willow, ianna diora, Pvris
či 44phantom ve vybraných
termínech. Součástí vůbec
prvního arénového turné
multiplatinového umělce
bude také speciální vystou-
pení na domovském stadio-
nu v Clevelandu ve státě
Ohio, FirstEnergy Stadium,
největším stadionu ve městě.
Žánrově vyhraněný raper na-
sbíral přes 15,5 miliardy
streamů on-line a prodal
přes 10 milionů alb.
Severoamerická část turné,

kterou produkuje společnost
Live Nation, začíná letos
v červnu v Moody Center

v Austinu, poté se zastaví
v Miami, Bostonu, Phoenixu,
Los Angeles a dalších
městech a 13. srpna skončí
v Clevelandu na FirstEnergy
Stadium. Evropská část turné

s 15 zastávkami odstartuje
16. září v Lanxess Areně v Ko-
líně nad Rýnem, dále se
19. září zastaví v Praze, Paří-
ži, Londýně a dalších
městech a skončí 12. října
v Amsterdamu na Afas Live.

Jarní veletržní se-
zona přinese
jednu z nejvýznam-
nějších událostí
oborů bydlení, in-
teriérového
designu
a bytové či za-
hradní architektu-
ry – unikátní sou-
běh veletrhů For In-
terior, For Garden
a Design Shaker.

Akce proběhne ve dnech
31. března až 3. dubna na vý-
stavišti PVA Expo Praha. Ofi-
ciálními vozy veletrhu jsou
automobily značky Ford.
Již 16. veletrh nábytku, in-

teriérů a bytových doplňků
For Interior uvede novinky
i osvědčené produkty od
renomovaných značek i čes-
kému trhu méně známých,
ale vysoce kvalitních firem.
Nabídne přehlídku
designových skvostů, po-
ctivého řemesla i neotřelých
moderních technologií z ná-
bytkářského oboru. Tradičně
přinese For Interior i do-
provodný program pro od-

borníky i pro širokou ve-
řejnost. V PVA Expo Praha ne-
budou také chybět profesio-
nálové, kteří zájemcům bez-
platně poskytnou cenné
informace, jak zvelebit byd-
lení. Pro ocenění si na For In-
terior přijdou také tvůrci pro-
duktů, které budou bojovat v
soutěži Nábytek roku 2022.
Již podeváté se uskuteční
také jarní veletrh interiérové-
ho designu Design Shaker,
který uvede produkty
společností, studií i samo-
statných designérů z Česka i
zahraničí.
Jarní souběh doplní ve-

letrh zahradní architektury,
zeleně, nábytku, zahradní
a komunální techniky For
Garden. Expozice nabídnou
produkty tradičních českých
firem, novinky ze sortimen-
tu pro budování teras, per-
gol a zimních zahrad,
stavební materiály či nářadí
a zahradní techniku. Nebu-
de chybět portfolio dětských
hřišť a sportovišť či různých
artiklů a komponentů
pro komunální sféru. Již tra-
dičně se na For Garden před-
staví řada firem nabízejících
zahradní nábytek a doplňky,
bazény, sauny, ale také
jímky na zadržování dešťové
vody a další ekologické vy-
chytávky.

Více informací na www.fo-

Blíží se jedna z nejvýznamnějších událostí veletržní sezony. ARCHIV

S jarním Velkým knižním
čtvrtkem včera rozkvetla na-
bídka tuzemských knihku-
pectví dvanácti pestrými
tituly. David Attenborough,
Jean-Michel Guenassia, Mi-
chio Kaku, Karin Lednická, Bi-
anca Bellová, Ondřej Hübl…
V pečlivě vybrané kolekci
jsou svými novinkami zastou-

peni světoví bestselleristé i
oblíbená jména domácí litera-
tury. Tradiční součástí Velké-
ho knižního čtvrtka bude
atraktivní doprovodný
program.
Informace o Velkém

knižním čtvrtku najdete na
webových stránkách
www.velkyctvrtek.cz.

Machine Gun Kelly.
19. září vystoupí v Praze

Za trendy v bydlení, nábytku, zahradách
i interiérech zamiřte do Letňan

Raper Machine Gun Kelly ARCHIV

Velký knižní čtvrtek ARCHIV

inzerce

Knižní novinky.
Lednická i Bellová
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„Je jaro
a štěstím se

mi pletou noty.“

PETR KLIMECKÝ
Facebook

3 – PSI, PÝŘ

4 – AMOK,
CHLAP, JARO

5 – ASTRA,
CÁPOT,
MACEK, MOCHNA

6 – OCHOTNO,
PŘEDÁK, VSADIT,
VSUVKA

7 – TOMBOLA

10 – BYLINKÁŘKA,
SPOŘITELNY

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

1 2 3 4 5
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Co naše babičky uměly
a na co my jsme zapomněli

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Špunti na cestě (12/13)
21.05 Všechnopárty
22.00 Profesionálové
22.50 Kriminalista V
23.55 Případy detektiva Murdo-

cha XIII
00.45 AZ-kvíz
01.10 Toulavá kamera
01.40 Objektiv
02.25 Dobré ráno
04.55 13. komnata Karla Vágnera

16.35 Divočina bez hranic (12)
17.05 Sousedé
17.30 Fascinující Nový Zéland
18.25 Heydrich – konečné

řešení (30/44)
18.55 Největší tankové bitvy
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Sázka na smrt
21.35 Donbas
23.40 Fargo IV (3/11)
00.40 Konec hry, mlčení

prolomeno
01.40 Velké stroje zblízka II
02.25 Na hranici tradic
02.50 Nepořádek po česku
03.15 Příběhy železné opony
03.30 Sabotáž

15.55 Kriminálka Las Vegas (13)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4235)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Survivor Česko

& Slovensko (20)
22.55 Prci, prci, prcičky:

Školní sraz
Komedie (USA, 2012)

01.05 Kriminálka Las Vegas (12)
01.55 Kriminálka Las Vegas (13)
02.40 Mentalista III (10)
03.35 Doktoři z Počátků (29)
04.40 Novashopping
05.50 Dobrodružství Toma

a Jerryho (10, 11)

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Tátové na tahu (3)

Komediální seriál (ČR, 2018)
23.20 Ano, šéfe!
00.30 Like House 3
01.10 Like House 3 Night show
01.35 Námořní vyšetřovací

služba IV (1)
Shalom. Krimiseriál (USA, 2006)

02.30 Jake a Tlusťoch III (10)
Hodně dávno a dost daleko.
Krimiseriál (USA, 1987-1992)

03.40 Policie Hamburk XII (21)
04.40 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.00 Novinky

Nové klipy pěkně pohromadě
18.00 CZ & SK

České a slovenské klipy
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
Zdravý pohyb a motivace na
každý den

19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -11,2 °C (1785) 20,5 °C (2010) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

14/18 °C 15/19 °C 15/19 °C 14/18 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy



Starožitnosti

• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově.
Tel. 602654613,
alex.kratochvil@volny.cz246773

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 247231

• Sběratel koupí staré
vzduchovky a vzduchové pis-
tole. Tel. 602343563, email:
alesla@centrum.cz247450

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému pro-
nájmu v Praze, právní servis za-
jištěn. Tel: 274784428247249

Služby - nabídka
• Nabízíme veškerou údržbu
zahrad, včetně prořezu a ká-
cení stromů v Praze a Středo-
českém kraji. Bližší info:
www.perfectgarden.cz nebo
tel.: 724672166. 258011

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403257991

• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 247518

Byty - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 246928

• Ihned koupím byt, nemovi-
tost. Starší osoby mohu ne-
chat dožít i bez nájmu. Slušné
jednání, právní servis. Děkuji
Jurdová 725805115247198

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tosti, lokalita celá Praha
2,3,4,10. Právní servis zdarma.
Tel.: 602212121247288

• Lékařka koupí byt v Praze v
jakémkoliv stavu. Okamžitá
platba v hotovosti. Tel/Sms:
773109561. RK nevolat.247628

• Hledám obecní byt za od-
stupné / výměna. 776363636. 257864

• Koupím byt kdekoliv v
Praze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozho-
duje. RK nevolat. tel.
234095720, 720539665 258089

Nemovitosti - nabídka

Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 246946

• Vykoupím Váš byt, dům, po-
zemek za hotové. 776363636.257875

Byty - nabídka
• Prodám cihlový ddružstevní
byt 2+kk,Vysočany, 62m2,
4.5mil. Kč+ anuita,
777060126.257886

Vybavení domácnosti
• Z důvodu stěhování pro-
dám: kanc. stůl, rozkládací ro-
hový gauč a šatní skříň se zrca-
dlem a pračku za odvoz. Stav
perfektní, cena dohodou.
Kontakt: 737869553258022

Výměny
• Specialista na výměny bytů
a RD, 776363636 257893

Práce - nabídka
• Nabízíme až 165 Kč/hod za
práci POKLADNÍ, online re-
zervace směn, denní zálohy,
zaškolení. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz246981

• Doplňování zboží za
150-170,50 Kč/hod, směny
noční/denní - ONLINE RE-
ZERVACE, zálohy denně,
prodejny v Praze a okolí.
Tel: 222534534 247003

• Dopek pečiva/pultový
prodej lahůdek za 157,80-165
Kč/hod. Praxe není třeba, za-
školení samozřejmostí, zálo-
hy. Tel.: 222534534, www.cre-
ditczech.cz247025

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9-Čakovicích. Příjme
učitele/ku pro 1.stupeň. Ná-
stup ihned. Nabízíme
moderně vybavenou školu,
příjemný kolektiv, potřebnou
podporu a další benefity.
Životopisy, prosím zasílejte na
emailovou adresu:
zscakovice@zscakovice.cz Tel:
734 588 863247136

• Domácí zdravotní péče
Praha 2 hledá na hlavní pra-
covní poměr všeobecnou sest-
ru pro své klienty. Výborný a
stabilní kolektiv. Dobré pla-
tové podmínky. Tel.:
725015319, www.cssp2.cz. 247563

• ZŠ Špitálská Praha 9 přijme
do svého kolektivu ihned
uklízečku prostor školy. Své
CV zasílejte na:
nidlovaa@zsspitalska.cz247604

• Přijmeme ihned pra-
covníky/ce do různých skladů
v Praze, směny dle dohody, tý-
denní zálohy, možnost uby-
tování. Benefity za vysoké na-
sazení. 776001640 247716

• Přijmeme pracovníky na po-
zici Telefonní spojovatel/ka
na DPP. Prac. doba cca 2x
týdně. Praha 10 Vršovice. Tel.
733501102.247778

• Přijmeme kuchaře/ku do
škol. jídelny ZŠ Dědina, P-6.
Plný úvazek, volné víkendy,
dobrý kolektiv. Info.:
235357226, CV na e-mail:
jidelna@zsdedina.cz247811

• Přijmu prodavače/ku na
čerpací stanici na Praze 9. Na-
bízím práci ve stabilním
prostředí. Požaduji příjemné
v y s t u p o v á n í .
omnif@omnif.cz, tel.

777641621247858

• Úklidová firma přijme ihned
na DOP. Úklidovou pracovnici
na úklid školy v ulici K Le-
tišti-Praha 6-Ruzyně. Pracovní
doba od 15,00 do 19,00 pondě-
lí až pátek. Podmínka zku-
šenosti úklidu a výpis rejstříků
trestů. Tel: 731927574. Volat
od 9,00 do 18 hodin, pondělí
až pátek.257912

• Nabízím levné ubytování
2lůžkového pokoje v ro-
dinnémdomku v blízkosti met-
ra B Praha 5. Pokoj je zcela za-
řízen. Cena 190 noc/osoba.
775103924258012

• BA přijme pracovníky pro os-
trahu včetně invalidů. Informa-

ce na tel.: 777774099.258023

Knihy a časopisy

Ostatní
• KNIHY! Koupím knihy
novější i starší + starožitný a
retro nábytek do stylové čítár-
ny - křesla, židle, stolky,
lampy, obrazy, knihovny aj.
T. 603478873245840

Možnost týdenních výplat.
Mzda až 150 Kč/hod.

Přijmeme strážné (M/Ž)
na ostrahu různých
objektů v Praze

Nástupový bonus 2 000 Kč.

800 111 112

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

731 911 992

elektrotechniky
strojírenství
informatiky

tělesné výchovy
CV zasílejte na:

reditel@betlemska.cz

SPŠS Betlémská - Praha-1
hledá

UČITELE/KU:

Přijmeme
VYUČENOUKUCHAŘKU
do školní jídelny - Praha 3

na celý úvazek
pracovní dobaodPo-Pá6:00do14:30

Životopis zasílejtena
strieglova@chelcickeho.cz

tel.:271/774384.
Nástupní plat od20000Kč.
Po zaučení osobní příplatek.

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381 POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

Tel.: 605 300003
www.prodejtojinak.cz

Společná realitní
a advokátní kancelář

Vám nabízí přímý
výkup nemovitostí,

zprostředkování
prodeje, nebo

realizaci dražby či
aukce na největším
dražebním portále
v ČR, kde získáte

maximální možnou
cenu.Vyřešíme právní
vady, dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
vyplacení zálohy. Celá ČR

tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerství zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

Přijedeme rádi kamkoliv
v Čechách i na Moravě.

Návštěvy u Nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

Tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYKOUPÍ IHNED ZA HOTOVÉ
odznaky, známky a staré pohledni-
ce, staré gramofon. desky, veškeré staré
mince, kapesní, náramkové hodinky,
i nejdoucí, všech značek (i PRIM), sta-
rou bižuterii, český granát, nábytek do
r. 1975. Šavle, bodáky a uniformy, rádia
a tranzistory, vánoční ozdoby, formič-
ky na vánoční cukroví, betlémy, hous-
le a hudební nástroje. Kufry, textilie,
veškeré nádobí, šicí a psací stroje, ob-
razy a gra a, lampy a lustry, hmoždíře,
žehličky, konvice, lavory a umyvadla,
sklo a porcelán, paroží, fotoaparáty,
staré nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijáky,
podběráky,). Papírové peníze – v pod-
statě vše co přijde pod ruku. Bereme
opravdu téměř vše.

Bezpečnostní
pracovník/
pracovnice
pro ostrahu

na objektu v Praze

Náplní práce je zajištění
ostrahy pochůzková činnost
v rámci objektu - monitoring
zákazníků, komunikace
a spolupráce s klientem,
základní obsluha PC,
jednoduchá administrativa
Požadujeme
Čistý rejstřík, certifikát
Strážný, základní znalost
na PC
Nabízíme
Práci v zajímavém prostředí

Kontakt
Paní Baumgartnerová
Telefon: 725 096 621
Životopisy zasílejte na email:
katka@wakenhat.cz

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Jaroslava Faltová
Se psem Dextrem

pojedu
na cvičák.

KAJAK

Řešení sudoku

VÁLKA A ČEŠI
Ruská agrese proti Ukrajině trvá už měsíc. V Česku jsou
stovky tisíc Ukrajinců, polovina z toho jsou děti. Jak dlouho
vydrží česká solidarita, která se zvedla? Podle psychiatra Cyri-
la Höschla nebo mnoha zkušených politiků se může nálada
začít otáčet. Do nejistoty, nespokojenosti, či dokonce nenávis-
ti. Někteří tomu dávají půl roku. Jsou to skeptici, nebo realis-
té? Odpověď nemám, zatím je to věštění z koule. Stejně jako
odhady, jak dlouho brutální válka potrvá, kolik lidí vyžene z
domovů, kolik z nich najde bezpečí u nás.
Respektovaný sociolog Daniel Prokop, který se na nálady
v české společnosti ptá, říká, že by vláda toto riziko měla brát
vážně. Způsob zvládnutí této těžké zkoušky a uprchlické
krize může určit život v Česku na mnoho let. A to, jak ho

zvládneme, zase určí vlá-
da. Ekonomové i socio-
logové se shodují v tom,
že jí to nezávidí.
Na celý dlouhodobý plán
zatím čekáme. Ale chce-
me ho všichni znát. Je to
legitimní. Aktuální situa-
ce na Ukrajině, její

utrpení, zůstává tématem Partie. Jsou vládou zvolená řešení
správná? Jde o otázky bezpečnosti, vojenské pomoci, ale i ře-
šení dopadů války. Protože ačkoli není utrpení Ukrajinců s ni-
čím,
co se děje v Evropě, srovnatelné, válka má dopady. Na nás
všechny.
A i tento týden se na to budu v Partii ptát. Předsedkyně Sně-
movny a vládní TOP 09 Markéty Pekarové Adamové a šéfky
poslanců opozičního hnutí ANO Aleny Schillerové.
A nabídneme vám i debatu o oblasti zdravotnictví. Zvládnou
nemocnice a ambulance nápor nových pacientů? Má na to
stát dost peněz? A jakou práci nabídne Česko lékařům, lé-
kařkám, sestrám z Ukrajiny? Snad nabídneme i odpovědi.

Jan Kopal
Doplním vitamin D

v maximální
možnémíře.

Vladimír Cekota
Zatočím se
s maminou

na country tanečku.

Co podniknete o slunném víkendu?

Anketa

Jako ze Saroyana
Ač pracuju na okraji
Prahy, do metra se
dostanu jen párkrát
ročně, ale teď jsem si udě-
lala výlet a míjela jsem
stojan s vaším magazí-
nem. Obálka s černobílou
fotografií na mě zapůsobi-
la i na dálku. Ale teprve
obsah mě vážně potěšil!
Na projekt Praho! jsem už
narazila i díky nadšencům
na Facebooku a strašně
mě těší, že ten projekt vů-
bec existuje
a taky že má takovou po-
zornost. Před lety místo
nekonečných reklam ve
vozech metra byly za rá-
mečkem různé krátké
básně a bylo to podobně
příjemné vytržení ze
všednosti jako tahle krát-
ká poetická zvolání. A vů-
bec, jako by se celý ma-
gazín nesl v duchu Sa-
royanových povídek, od
začátku do konce bylo co
číst
(a na co se dívat), protože
šlo o články s vysokou du-
ševně nutriční hodnotou.
Rozhovory i článek o za-
niklých obcích měly skvě-
lou atmosféru.

MARTINA V.

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

„V panelákových bytech na Petřinách je stále silněji slyšet příjezd
či odjezd vlaků metra,“ píše čtenář Roman Kubarič. Máte s hlukem
u této stanice metra také zkušenosti? Kde jinde je podle vás
zbytečně hlučno? Dejte nám vědět FacebookMessengerem,
Instagramem nebo Hlídačem, který najdete nawww.metro.cz.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

TEREZIE
TOMÁNKOVÁ
MODERÁTORKA PARTIE NA PRIMĚ

Citát

Zvládnou nemocnice
a ambulance
nápor nových
pacientů?
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člen rodiny

Dacia Jogger

Nový

Těšte se na jaro s novými koly od Alcaru
Již tradičně je jarní období časem, kdy
společnost Alcar Bohemia uvádí na trh
své novinky. Ani letos tomu není jinak.
ALCAR rozšířil svou už tak velmi širokou
nabídku litých kol, a například pro svou
prémiovou značku AEZ do svého sorti-
mentu zařadil hned dva zbrusu nové
designy. Nové designy kol mají schvále-
ní pro vozy střední i vyšší třídy, modely
SUV včetně hybridních vozů i elektromo-
bily. Díky schválení ECE v originálním
rozměru je možné tato kola použít na
mnoha vozidlech bez potřeby dodateč-
ného zápisu do technického průkazu. Sa-
mozřejmě můžete svého miláčka zkrášlit
i jinými koly z rozsáhlé nabídky Alcaru.
U všech kol máte navíc jistotu, že jsou
homologována pro český trh. Výběr kol
vám usnadní unikátní konfigurátor ve
3D zobrazení na webových stránkách
www.alcar.cz, kde si můžete nejen zmi-
ňované novinky prohlédnout na svém
modelu automobilu.

Novinka AEZ Atlanta nabíd-
ne moderně pojatý ví-
cepaprskový design
s kompaktní stře-
dovou částí a je
technicky i vizu-
álně šitá namíru
vozům střední
a vyšší střední
třídy. Novinka je
k dispozici také
ve verzi Atlanta
black s lesklým čer-

AEZ Porto nabízí ob-
líbený design s překří-

ženými paprsky ve dvou
barevných provedeních.

Detailně zpracované kontury pa-
prsků si motoristé mohou pořídit
v metalicky šedé barvě s leštěnou
čelní plochou nebo v kompletním
matně černém lakování. Distin-
govaný design zaujme na první
pohled například na vozech Audi
A3, A4, BMW řady 5, BMW 6 GT,
BMW řady 7, Land Rover Evoque
nebo Discovery Sport, pro které
je k dispozici od 18 do 21 palců.
Kromě toho nabízí aplikace v ori-
ginálních rozměrech se schválením
ECE i pro širokou škálu hybridních
a elektrických automobilů, napří-
klad Jaguar E-Pace, Škoda Enyaq,
Tesla Model S nebo VW ID4.

AEZ Atlanta black

K litým kolům AEZ a DOTZ bezpečnostní šrouby zdarma
Alcar Bohemia svým zákazníkům opět zvýhodňuje nákup prémiových
značek litých kol AEZ a DOTZ. Stačí si společně s koly objednat také
bezpečnostní šrouby či matice Sicuplus. Ty dostanete od ALCARu jako
dárek zdarma. Akce platí do 30. 6. 2022 amotoristé ji takmohou využít
během celé jarní sezony přezouvání. Pokud si zakoupíte sadu kol se
senzory TPMS, obdržíte navíc slevu 1 000 Kč.

Maš

A
EZ

Po
rto

dark
ným lakem, zatímco Atlanta
titan kombinuje grafitový
lak s leštěnými konci
paprsků. V rozměrech
od 17 do 20 palců po-
krývá AEZ Atlanta
širokou škálu auto-
mobilovýchmodelů.
Bez potřeby zápisu
do technického prů-
kazu je k dispozici
například pro mode-
ly Audi A4 až Audi A8,
BMW řadu 5, BMW 6 GT,
BMW řady 7, Volvo XC 40, XC

60, V 60 a V90 Cross Country,
Tesla Model 3 i pro mno-

hé modely Volkswagen
a Škoda.

Foto: Tomáš Nevera
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Nový Peugeot 308
oceněn za design
Nový Peugeot 308 si získal porotu
prestižní mezinárodní designo-
vé soutěže Red Dot Award 2022.
První model nesoucí nový znak
značky získal nejvyšší ocenění
v oblasti produktového designu –
Red Dot Award 2022 – v kategorii
Automobily a motocykly. Na 50
členů poroty zapůsobil Peugeot
308 svým vzhledem, osobitým sty-
lem, kvalitou designu a inovativní
kabinou i-Cockpit. Red Dot Award
je celosvětově uznávaným ozna-
čením nejlepších počinů v oblas-

ti designu. Poprvé bylo uděleno
v roce 1955 v Německu. Peugeot
získal cenu Red Dot za produktový
design již posedmé. V předchozích
letech byly takto oceněny modely
208 a 2008 v roce 2020, SUV 3008
v roce 2017, Traveller v roce 2016,
první generace 308 SW v roce
2014 a kupé RCZ v roce 2010. Cena
Red Dot Design Award je 11. me-
zinárodním oceněním, které nový
model 308 získal od svého uvedení
na trh na konci roku 2021.

Maš

Po úspěšném uvedení všestranné-
ho a zcela nově koncipovaného
modelu Multivan na trh, doplňuje
značka Volkswagen Užitkové vozy
nabídku v konfigurátoru o turbo-
diesel (TDI). Čtyřválec s přímým
vstřikováním paliva a zdvihovým
objemem 1968 cm3 pochází z řady
motorů EA288evo a poskytuje ma-
ximální točivý moment 360 Nm.
Stejně jako Plug-in Hybrid a va-
rianty se zážehovými motory se
i Multivan 2.0 TDI dodává v kom-
binaci s pohonem předních kol
a automatickou převodovkou

DSG v nadstandardně bohaté sé-
riové výbavě. Zákazníci tak mají
na výběr širokou škálu variant
s nejrůznějšími druhy pohonů na
benzin, naftu i elektrickou ener-
gii, respektive Plug-in Hybrid.
Svou nabídkou motorů tak nový
Multivan uspokojí i ty nejnároč-
nější zákazníky. Stejně jako všech-
ny dosavadní verze boduje i nový
Multivan TDI bohatou sériovou vý-
bavou a výhodnými cenami již od
1 297 170 Kč včetně DPH.

Maš

NovýMultivan

nyní i smotoremTDI

Volkswagen MyCard je servisní karta pro majitele osobních
vozů Volkswagen (fyzické osoby), která je vázaná na konkrétní
vozidlo, a v rámci nového programu přináší spoustu výhod.
Zájemci si mohou vybrat jednak bezplatnou verzi Service
nebo zvolit rozšířenou placenou verzi Service+, která umožňuje
využívat ještě další výhody nad rámec základní verze.

Využijte skvělou příležitost, mít MyCard se rozhodně vyplatí.

MyCard
Moje výhody. Můj servis.

Zde zjistíte více o benefitech
a jak získat svoji MyCard

my-card.cz



Vždycky jsme si mysleli,
že takto velké vozy dáva-
jí smysl jen s dieselovým
agregátem a že benzinové
varianty jsou jen pro bohat-
ší klientelu, která chce mít
benzinový motor ze zásady
a nijak nehledí na výdaje.
Když jsme se dozvěděli,
že testované Galaxy bude
poháněno benzinovým
motorem Duratec Hybrid
o objemu 2,5 l v elektrifi-
kovaném hybridním pro-
vedení s výkonem hnací
soustavy 140 kW (190 k),
říkali jsme si v duchu „další
nesmyslná kombinace, která
vznikla jen kvůli emisím. Papí-
rově bude jezdit za 5 litrů, ale
ve skutečnosti bude spotřeba
díky hybridu místo 12 litrů
snížena na 9 litrů.“ Nic tako-
vého se však k našemu vel-
kému překvapení nestalo.
Testované Galaxy nás velmi
překvapilo a musíme uznat,
že jsme s motorem byli

nadmíru spokojeni, přes-
ně takhle by dle nás měl
hybrid fungovat. Po městě

jsme se s tímto rodinným
korábem pohybovali se spo-
třebou mezi 4,5 až 5,8 litry,
a to jsme motor nijak „ne-
šetřili“, po okreskách jsme
se pohybovali se spotřebou
5,5 až 7 litrů a na dálnici
byla naše spotřeba 7,5 litru.

Týdenní jízdu jsme zakonči-
li průměrem 6,3 litru. Akč-
ní rádius je tak s 65litrovou

nádrží přes 1 000 km. Není
tedy důvod si stýskat po naf-
tovém motoru. Pokud však

čekáte, že 2,5litrový motor
bude trhat asfalt, tak bude-
te zklamaní, každopádně
se však nejedná o žádného
lenocha a myslíme, že ke
Galaxy motor pasuje pa-
rádně, a vůbec nám neva-
dí, že 100 km/h dosáhne za
10,0 s. Naopak oceňujeme,
že Galaxy Hybrid zachovává
veškerou praktičnost vozů
Galaxy tak, jak je známe,
tedy komfortní a pohodlné
svezení, praktické posuvné

sedačky a neuvěřitelný pro-
stor jak pro cestující, tak
pro zavazadla. Pro předsta-
vu, objem zavazadlového
prostoru se pohybuje od
300 litrů při využití všech
sedmi sedadel až po 2 339
litrů ve dvoumístné konfi-
guraci.

Podle nás se hybrid povedl
a funguje, jak má, navíc ho
není potřeba dobíjet jako
Plug-in Hybrid. Díky elek-
trifikaci však zapomeňte
na možnost sekvenčního
řazení nebo možnost vol-
by s pohonem všech kol.
Galaxy Hybrid včetně lithi-
um-ion akumulátoru se vy-
rábí ve španělské Valencii.
Aktuálně je model Galaxy
k dispozici za zvýhodněnou
cenu 1 008 900 Kč.

Text a foto:
Martin Štěrba
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K vyzkoušení se nám dostává rodinné MPV Ford Galaxy, které
není třeba nijak moc představovat. Ještě před pár lety byl Ford
Galaxy snem snad každého chlapa od rodiny. A není se čemu di-
vit, Ford Galaxy byl vždy skvělé rodinné auto a dle nás stále je.
Dokonce i s novým hybridním pohonem, který jsme měli možnost
vyzkoušet.

Rodinné MPV

drží krok s dobou

Kola v originálních rozměrech
nebo s Typovým listem

AEZ Atlanta titan
17“ – 20“

AEZ Porto dark
18“ – 21“

DOTZ Tanaka dark
18“ – 21“



Rodinný, víceúčelovýmodel vychá-
zí svým vzhledem zmodelu Sande-

ro, což je vidět na přední části, za-
tímco jeho zadní část je zcela nová,

a to včetně zadní nápravy. Společ-
ně s novým logem značky zapadá

Jogger do rodiny Dacia, dle její
nové identity. Název Jogger, který

má evokovat sport, přírodu a pozi-
tivní energii, vychází vstříc nejen
rodinám, ale díky světlé výšce 20
cm a prostornému interiéru zcela
jistě uspokojí také dobrodruhy
a outdoorové nadšence. Nejdostup-
nější rodinný vůz segmentu C je
dle preferencí zákazníka k dispo-
zici v pětimístném nebo sedmi-
místném provedení. Dacia Jogger
se nabízí se dvěma motorizacemi,

přičemž obě splňu-
jí nejnovější

emisní nor-
mu Euro 6D
Full. Nový
benzinový
litrový mo-
tor TCe 110

a úspornější
LPG alternati-

vu TCe 100 LPG.
Nabídku v roce 2023 doplní také
verze Hybrid. S délkou 4,55 m je
Jogger nejdelším vozem v nabídce
Dacia, díky velkorysému rozvoru
2,90 m nabídne prostorný interiér
i zavazadlový prostor. Objem kufru
je 708 litrů dle VDA při konfiguraci
s 5 místy, v konfiguraci se 7 místy
pak 160 litrů. Maximální kapacita
nákladu dosahuje 1 819 litrů v pěti-
místné verzi se sklopenou 2. řadou.
Díky výšce nákladového prostoru
(661 mm) a délce zavazadelníku
(1 150 mm) je možné vodorovně

převážet dětský kočárek nebo dět-
ské kolo, stačí sklopit jednu sedač-
ku ve 3. řadě. Pro rodiny s dětmi je

2. řada sedadel Dacie Jogger vyba-
vena dvěma úchyty ISOFIX pro au-
tosedačky na krajních sedadlech.
V závislosti na výbavě jsou k dispo-
zici také sklopné stolky vybavené
držákem pohárku. V rámci bezpeč-
nosti nabídne novinka zesílenou
konstrukci podvozku, automatic-
ké nouzové brzdění nebo hlídání
mrtvého úhlu, mile nás překvapila
také možnost bezdrátového zrcad-
lení chytrého telefonu nebo prak-
tické handsfree otevírání dveří. Po-
chvalu si zaslouží relativně dobré
odhlučnění interiéru. Ceny Joggeru
začínají v pětimístném provedení
na 373 500 Kč, za sedmimístné pro-
vedení si připlatíte 23 000 Kč.

Text: Maš
Foto: Tomáš Devera
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Nový člen rodiny – Dacia Jogger
Kdo se alespoň trochu zajímá o automobilový trh, určitě ví, že k aktuálně nejžhavější
novince Dacie patří vedle plně elektrického modelu Spring také všestranný, rodin-
ný model Dacia Jogger. A vypadá to, že Dacia opět udeřila „hřebíček na hlavičku“
a v této nelehké době přichází na trh s modelem, který za rozumné peníze umí nabíd-
nout víc než většina konkurentů. Dacia Jogger zcela naplňuje svoji filozofii nejlepšího
poměru ceny a nabídky. U modelu Jogger hovoříme zejména o víceúčelovém využití
a prostornosti interiéru, navíc novinka za konkurencí nezaostává ani vyspělou tech-
nikou a v rámci své filozofie do nabídky zařazuje prvky, které dávájí smysl nebo myslí
na vaši bezpečnost.



Předání osobního vozu Hyundai
i30 Fastback do rukou zástupců
nadace v rámci počínajícího dlou-

hodobého partnerství předcházelo
období dílčích projektových spo-
luprací obou subjektů. Od roku

1990 tato nezisková organizace
všestranně podporuje děti a mladé
lidi s tělesným či kombinovaným

postižením. Činí tak buď přímou
pomocí, nebo prostřednictvím or-
ganizací, které poskytují potřeb-

né služby v oblasti vzdělávání,
sociální a pracovní rehabilitace,
léčebných terapií, bezbariérové
dopravy, osobní asistence i volno-
časových aktivit. V rámci kultur-
ně-sportovních projektů, které Na-
dace Jedličkova ústavu pravidelně
organizuje, došlo v minulém roce
k prvním kontaktům se zástupci
automobilové skupiny AutoPalace.

„My jsme se nejprve spolupodíleli na
organizaci akce Koloběžka DEN, která
je především tradičním sportovním vy-

žitím dětí. Zde jsme například zapůjčili
vůz Hyundai Tuscon pro výherce víken-
dové soutěže. Dalším projektem byla
podpora Běhu pro Jedličku, rodinné
sportovní akce, kdy jsou na vyznačených
běžeckých trasách zahrnuty překážky
symbolizující bariéry, se kterými se
denně setkávají děti a mládež s těles-
ným postižením,” zhodnotil počátky
spolupráce Vladimír Štorch, ředi-
tel AutoPalace Butovice, a dodal:
„Kromě opětovného zapůjčení vozu jsme
v místě akce prezentovali i modelové
portfolio korejské automobilky v pro-
storu pro start a cíl sportovního běhu.
Posouvali jsme se tak přirozeně a s po-
chopením ve vnímání potřeb Nadace
Jedličkova ústavu v oblasti mobility.
Nakonec jsme se letos rozhodli se srd-
cem na správnémmístě pro dlouhodobé
partnerství. Jsme přesvědčení, že i pro
spoluobčany se zdravotním hendikepem
můžeme být v nabídce mobility první
volbou.“

Vedle poskytnutí osobního vozu
pro logistické účely nadace před-
stavuje skupina AutoPalace pro lidi
s tělesným či kombinovaným po-
stižením silného partnera s indivi-
duálním přístupem k řešení jejich
celkové mobility. V rámci tohoto
přístupu nabízí jim samotným
nebo jejich nejbližším rodinným
příslušníkům speciální programy
pro servis vozů různých značek
nebo ve spojení s výhodami nabí-
zenými přímo značkou Hyundai.

V tomto případě se jedná o ceno-
vé zvýhodnění s dotací státní pod-
pory pro ZTP občany na pořízení
nového vozu Hyundai nebo o na-
bídku služby Pick Up servis s po-
skytnutím náhradního vozu po
celou dobu opravy vozu klienta.
Podporu a pomoc lze u dealerské
automobilové skupiny AutoPala-
ce nabídnout také v rámci speci-
álních úprav vozidel pro občany
s hendikepem. Met
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AutoPalace podpořil mobilitu
Nadace Jedličkova ústavu
Dealerská automobilová skupina AutoPalace předala Nadaci Jedličkova ústavu
osobní vůz Hyundai i30 Fastback, který bude neziskové organizaci sloužit k zajiš-
tění jejích každodenních aktivit a také při přípravě různých kulturně-sportovních
akcí. Ke slavnostnímu předání nového vozu Hyundai i30 Fastback došlo v poboč-
ce automobilové skupiny AutoPalace v pražských Butovicích, která je dlouholetým
prodejním a servisním centrem značky Hyundai.

Vedle ředitele pobočky AutoPalace Butovice Vladimíra Štorcha se slavnostního předání vozu zúčastnila také
Ing. Markéta Balvínová, výkonná ředitelka Nadace Jedličkova ústavu.
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Nová kartaMyCard plná výhod
Společnost Porsche Česká republika
připravila pro své zákazníky nový
program MyCard – servisní kartu,
prostřednictvím které majitelé vozů
Volkswagen, Audi, SEAT, CUPRA či
Volkswagen Užitkové vozy mohou čer-
pat výhody a ušetřit tak výdaje spojené
s provozem svého automobilu.

Program MyCard funguje ve dvou
úrovních:

A

MyCard Service
Bez jakéhokoliv poplatku zís-
kává každý uživatel MyCard
15% slevu na originální díly (při

útratě za originální díly na za-
kázce nad 6 050 Kč), finanční
příspěvek 1 200 Kč na přípravu
a zajištění STK, možnost čerpat
individuální nabídky servisního
partnera, pokud jej označí jako
tzv. domovský servis, a v nepo-
slední řadě výhody externích
partnerů – například zvýhodně-
né cestovní pojištění a pojištění
majetku od Generali Česká po-
jišťovna.

MyCard Service+
Za roční poplatek 1 990 Kč získá
držitel karty MyCard Service+

všechny benefity základní kar-
ty MyCard Service a k tomu
navíc: výměnu kompletních
kol včetně vyvážení (2x ročně),
výměnu brzdové kapaliny nebo
sady předních stíracích lišt (1x
ročně) a dále 10% slevu na origi-
nální příslušenství.

Pro získání servisní karty MyCard
a následného čerpání všech vý-
hod s ní spojených stačí svůj vůz
zaregistrovat na webu my-card.cz
a pak již jen čekat na svoji elek-

tronickou, následně i fyzickou
MyCard. Kromě výhod každý re-
gistrovaný uživatel z řad fyzických
osob či OSVČ získává rovněž funk-
ci „Moje garáž“, kde má přehled
o technickém stavu a datech svého
vozu nebo například jeho pravi-
delném servisu. Registrace fungu-
je na VIN konkrétního vozidla a je
přenosná v rámci jeho uživatelů.

Výhody MyCard lze čerpat u parti-
cipujících servisních partnerů.

https://my-card.cz/homepage

Vylepšený IONIQ 5
Hyundai IONIQ 5 není třeba před-
stavovat. Na globální trh, byl
uveden v únoru 2021 jako první
model postavený na specializova-
né platformě pro akumulátorové
elektromobily koncernu Hyundai
Motor Group, E-GMP (Electric Glo-
bal Modular Platform). Novinka si
ihned získala popularitu a obdr-
žela řadu prestižních ocenění. Na
své konto si v celé Evropě připsa-
la 30 celkových vítězství včetně
prestižního titulu Německý vůz
roku (German Car of the Year).

Nyní automobilka Hyundai před-
stavila inovovanou verzi tohoto
oceňovaného modelu pro mode-
lový rok 2023. Modernizovaný
IONIQ 5 bude vybaven novou
sadou trakčního akumulátoru
o využitelné kapacitě 77,4 kWh.
Navíc nabídne řadu nových prv-
ků výbavy, které posunou zážitek

z jízdy na ještě vyšší úroveň. Mezi
ně patří mimo jiné aktivní přede-
hřev trakčního akumulátoru před
nabíjením. Jakmile řidič zadá do
navigace nabíjecí stanici a využi-
je funkci online vedení trasy, vůz
automaticky přizpůsobí teplotu

akumulátorů, aby byly ihned po
zastavení u nabíjecí stanice zajiš-
těny optimální podmínky pro na-
bíjení. Nabíjení tak bude probíhat
s vyšším výkonem i za horkého
nebo naopak chladného počasí.

Poprvé bude IONIQ 5 vybaven
kamerovými, digitálními vnější-
mi a vnitřními zpětnými zrcát-
ky. Systém DCM (Digital Centre
Mirror) zlepšuje výhled z vozu
a poskytuje ničím nerušený, pa-
noramatický obraz dění vzadu.
Evropskou premiérou koncernu
Hyundai Motor Group jsou digi-
tální vnější zpětná zrcátka DSM
(Digital Side Mirrors). Tento sys-
tém snižuje aerodynamický odpor
vzduchu a řidičům modelu IONIQ
5 bude poskytovat jasný výhled
i za špatného počasí. Zajímavá je
také inovativní funkce tlumičů
SFD (Smart Frequency Dampers),

ta zlepší reakce odpružení přední
a zadní nápravy, a zvýší tak úro-
veň jízdního komfortu. Moderni-
zovaný IONIQ 5 bude zákazníkům
v Evropě nabízen ve druhé polovi-
ně tohoto roku.

Maš

Nová Astra
bleskově

Nová Astra je sice již více jak
měsíc v prodeji, ale možnost si
ji osahat, nebo se dokonce svézt
bohužel zatím nelze. Neváhali
jsme tedy využít možnosti se tou-
to očekávánou novinkou krátce
povozit. A i když naše svezení
trvalo doslova jen pár minut, mů-
žeme říct, že v dubnu přijede vůz,

který nejen dobře vypadá. I za tu
krátkou chvilku bylo cítit skvělé
naladění podvozku, které doslova
lákalo na delší projížďku. Bohu-
žel tentokrát to ještě nešlo, a tak
jsme si jen v rychlosti prohlédli
skvěle zpracovaný a velmi pros-
torný interiér vozu a nezbývá než
se těšit.

Vitara má nový plně hybridní pohon

V rámci neustálé snahy o snižo-
vání spotřeby paliva a emisí CO2
Suzuki zahajuje prodej zcela no-
vého plně hybridního pohonu
v modelu Vitara. Nový pohonný
systém strong hybrid doplňuje
v nabídce modelu Vitara dosud
nabízený motor 1.4 BoosterJet
s mild-hybridním pohonem. Ten

zůstává v prodeji i nadále s ma-
nuální převodovkou. Novinka
nahrazuje stávající verze s auto-
matickou převodovkou. Hybridní
pohon vlastní konstrukce Suzuki
je tvořen benzinovým motorem
1.5 DualJet, elektrickým motor-
-generátorem MGU, samočinnou
převodovkou AGS a 140V lithium-
-iontovou baterií. Jednou z jeho
hlavních předností je nízká spo-
třeba, ta v kombinovaném cyklu
dle normy WLTP dosahuje v zá-
vislosti na konkrétním provedení
5,4–5,9 l/100 km. Vitara s novým
pohonem vstupuje na český trh
s cenou od 615 900 Kč ve výbavě
Premium. K dispozici je i prove-
dení s pohonem všech kol AllGrip
Select, a to za 679 900 Kč ve verzi
Premium, resp. 731 900 Kč s vý-
bavou Elegance. Ceny nově zahr-
nují dosud příplatkovou pětiletou
záruku.

Maš
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POVINNÉ
RUČENÍ

Dosud Mapa rizikových míst zob-
razovala jen výši škod podle in-
formací od Police ČR. „Primárním
úkolem policie je zajistit bezpečnost
silničního provozu a vyšetření pří-
čin nehody. Výše škod, kterou přímo
na místě nehody policie odhaduje, je
pouze orientační. Komplexnější obraz
o důsledcích nehody pak poskytují data
pojišťoven, které evidují nejen škody na
majetku, ale i škody na zdraví, v pří-
padě trvalých následků pro poškozené
s výplatou i v horizontu až dalších de-
sítek let. Ty policie při svých odhadech
zohledňovat nemůže, nicméně pojistite-
lé související závazky vyčíslují, aby měli
dostatek prostředků na jejich budoucí
úhradu,“ uvedl Petr Jedlička, po-
jistný matematik České kanceláře
pojistitelů, která se na provozu
Portálu nehod podílí.
„Jakékoliv rozšíření datového setu in-
formací nám pomáhá při zpřesňování
analýz. Díky spolupráci s Českou kan-
celáří pojistitelů můžeme nyní jako
jediní v ČR pracovat i s informacemi
o výši škod odhadovaných pojišťov-
nami u jednotlivých rizikových míst.
To výrazně zamíchalo s žebříčkem

Portál nehod rozšířil nabídku in-
formací, které poskytuje českým
řidičům. V Mapě rizikových míst
jsou nyní k dispozici údaje od
pojišťoven. Podle výše odha-
dovaných škod vyplacených
pojišťovnami je nejrizikovějším
místem silnice číslo 430 u od-
počívadla Rohlenka v okrese
Brno-venkov.

ÚDAJE OD POJIŠŤOVEN ODHALILA MÍSTA, KDE DOCHÁZÍ
PŘI AUTONEHODÁCH K NEJVĚTŠÍM ŠKODÁM

Okres Silnice
Odhadnutá

škoda pojišťo-
ven

Počet
nehod

Odhadnutá
škoda PČR

Nejčastější
příčina

Počet úmrtí /
těžkých / leh-
kých zranění

BRNO-VENKOV č. 430 39 573 059 Kč 12 8 026 000 Kč nedání před-
nosti 0 / 1 / 9

PRAHA-ZÁPAD č. D5 34 793 730 Kč 102 14 623 400 Kč
řidič se plně

nevěnoval říze-
ní vozidla

0 / 4 / 8

PRAHA
-VÝCHOD

nehoda se stala
ve městě 27 112 320 Kč 26 7 484 500 Kč

řidič se plně
nevěnoval říze-

ní vozidla
3 / 2 / 6

ŽĎÁR NAD
SÁZAVOU č. D1 26 840 645 Kč 3 4 325 000 Kč

řidič se plně
nevěnoval říze-

ní vozidla
0 / 3 / 0

PRAHA
-VÝCHOD č. D1 23 747 870 Kč 58 6 312 500 Kč

nepřizpůsobení
rychlosti stavu

vozovky
1 / 4 / 11

PRAHA
-VÝCHOD

nehoda se stala
ve městě 21 391 818 Kč 59 8 345 000 Kč

řidič se plně
nevěnoval říze-

ní vozidla
1 / 1 / 7

PRAHA
-VÝCHOD č. D1 20 465 390 Kč 83 9 405 000 Kč

jiný druh
nesprávného
způsobu jízdy

0 / 0 / 7

MĚLNÍK nehoda se stala
ve městě 19 298 910 Kč 5 3 121 000 Kč

nepřizpůsobení
rychlosti stavu

vozovky
0 / 6 / 3

PRAHA
-VÝCHOD č. D1 18 869 776 Kč 50 11 790 000 Kč

nepřizpůsobení
rychlosti stavu

vozovky
0 / 0 / 3

PŘEROV č. D1 18 606 206 Kč 10 4 577 000 Kč
řidič se plně

nevěnoval říze-
ní vozidla

3 / 0 / 1

Nejrizikovější místa českých a moravských silnic podle škod odhadnutých pojišťovnami

Pramen: Portál nehod (www.portalnehod.cz)
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nejrizikovějších míst podle výše škody.
V mapě rizikových míst nyní dokážeme
uživatelům nabídnout více vypovídající
informace zejména u nehod, kde došlo
ke zranění nebo úmrtí,“ řekl Jan Cha-
las ze společnosti DataFriends,
která je autorem a provozovate-
lem Portálu nehod.

Kde vznikají „nejdražší“ nehody
K největším škodám na českých
silnicích dochází podle dat pojiš-
ťoven na silnici číslo 430 poblíž
odpočívadla Rohlenka (úsek dálni-
ce D1 Brno – Vyškov na Moravě).
Za posledních 24 měsíců zde došlo
ke 12 nehodám, při nichž vznikla
podle odhadu pojišťoven škoda za
téměř 40 milionů korun. V tom-
to místě poblíž exitu z D1 jsou
odbočky na odpočinkové místo,
čerpací stanici a restaurace. Řidiči

zde bohužel nerespektují doprav-
ní značky „Dej přednost v jízdě“
a jejich ignorování je zde pak na
vině způsobených nehod.
Druhým nejnebezpečnějším mís-
tem podle výše způsobené škody
je úsek dálnice D5 poblíž Prahy
u Rudné. Při 102 dopravních ne-
hodách zde vznikly podle odha-
du pojišťoven škody za téměř 35
milionů korun. Jde o velmi frek-
ventovaný úsek, který přivádí do
Prahy každý den za prací obyvate-
le z měst a obcí z jihozápadního
směru. Často zde vznikají kolony,
řidiči se dostatečně nevěnují říze-
ní, roste nervozita. A právě nedo-
statečná pozornost věnovaná říze-
ní je zde příčinou většiny nehod.
Třetím místem, kde podle odhadu
pojišťoven dochází k největším
škodám při nehodách, je úsek

dálnice D8 poblíž Zdib – tedy té-
měř na hranicích Prahy. Za po-
sledních 24 měsíců zde došlo k 26
nehodám se škodou za 27 milionů
korun. Při těchto nehodách došlo
dokonce ke třem úmrtím. Opět
jde o velmi frekventovaný úsek,
který každý den přivádí do Prahy
množství aut mířících z lidnatých
rezidenčních oblastí na sever od
Prahy.

Kdy portál nehod pomůže?
Portál nehod (www.portalnehod.cz)
je užitečným nástrojem pro řidiče
při plánování jejich cest, proto-
že si zde mohou na interaktivní
mapě dohledat, které úseky jsou
nejrizikovější a kde nejčastěji
dochází k dopravním nehodám.
Nehodový portál upozorní řidi-
če i na konkrétní místa, kde se

nejčastěji bourá. Na interaktivní
mapě rizikových míst, která je
jeho součástí, si mohou na své
trase najít lokality, kde se nejvíce
stávají nehody vinou riskantního
předjíždění, střetu se zvěří nebo
vysoké rychlosti. Při projíždění
těmito místy by měli být řidiči
obzvlášť opatrní. Mapa riziko-
vých míst zobrazuje přehled rizi-
kových míst podle počtu nehod
za posledních 24 měsíců. Znalost
rizikových míst a větší opatrnost
řidičů, pokud jimi projíždějí, mo-
hou přispět k větší bezpečnosti na
silnicích.

Portál nehod vznikl za podpory fondu
zábrany škod a úzké spolupráce s Čes-
kou kanceláří pojistitelů. Autorem pro-
jektu je společnost DataFriends, která
portál i provozuje.

Česká kancelář pojistitelů pomůže ukrajinským motoristům

Obdobné řešení bylo přijato
také na Slovensku, kde opatření

k hrazení škod ze strany garanč-
ního fondu platí po dobu jedno-

ho měsíce do konce března 2022.
V Polsku po překročení hranic
dostávají ukrajinští motoristé
rovnou zelenou kartu na měsíc
zdarma.

Daná lhůta šesti měsíců v pří-
padě ČR i nastavená opatření
v sousedních státech zajistí ukra-
jinským motoristům jistotu mož-
nosti provozování vozidla pro
nejbližší období a dále umožní
najít stabilní řešení, jak následně
vozidla registrovaná na Ukrajině
pojišťovat v ČR obdobně, jako se
pojišťují tuzemská vozidla.

Na Ukrajině je minimum vozidel, která mají zelenou kartu určenou
pro provoz vozidel v zahraničí, a je pochopitelné, že nyní Ukrajinci
prchající před válkou řeší důležitější věci než zařizování povinné-
ho ručení. Z toho důvodu rozhodla Správní rada České kanceláře
pojistitelů, že po dobu šesti měsíců bude případné škody způso-
bené ukrajinskými vozidly na území České republiky hradit Česká
kancelář pojistitelů k tíži garančního fondu bez jakéhokoliv dopa-
du na ukrajinské motoristy, kteří tak mohou bez obav své vozidlo
v ČR využívat. Česká kancelář pojistitelů bude hradit také odtahy
ukrajinských vozidel při poruše či nehodě.

Česká kancelář pojistite-
lů bude hradit také odtahy
ukrajinských vozidel při po-
ruše či nehodě. Společnost
Global assistance provozuje
pro Českou kancelář pojisti-
telů speciální telefonní číslo
+420 251 032 834, které je
určené Ukrajincům, kteří
odtah potřebují. Aby nevzni-
kala jazyková bariéra, byli
vybráni na obsluhu tohoto
telefonního čísla jazykově
vybavené asistenti.

Buďte lépe připraveni
na extrémy počasí.

lepší život společně

uniqa.cz

K pojištění auta si aktivujte
bezplatnou službu MeteoUNIQA:
 Včasné SMS info o blížící se silné nepřízni počasí
 Varování před živly, které mohou poškodit vaše auto
 Možnost preventivně přeplánovat cestu
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Povinné ručení: Co vás aktuálně zajímá

ČPP: NA VYŠŠÍCH LIMITECH ROZHODNĚ NEŠETŘETE
Výše škod při dopravních nehodách neustále narůstá. Podle Miloše
Velíška, supervizora pojištění vozidel v České podnikatelské pojiš-
ťovně (ČPP), nejsou výjimkou dopravní nehody, kdy vzniklé škody
přesahují částku 35 milionů korun, což je minimální zákonný limit
pojistného plnění u povinného ručení.

V souvislosti s povinným ruče-
ním se čím dál více zmiňují po-
jistné limity, respektive jejich
kolikrát nedostatečná výše. Jaké
nabízí ČPP limity pro své klien-
ty?
Zákonem stanovené minimální li-
mity pro újmy na zdraví amajetku
ve výši 35 milionů korun u povin-
ného ručení u některých větších
nehod už nestačí. A to se netýká
jen případů v cizině. Je třeba mít
na mysli, že u nehod, kde pojistné
limity u povinného ručení nestačí,
musí motorista – viník – zbytek
škody doplatit ze svého. Proto
jsme limity u nově sjednávaných
pojištění už v loňském roce navý-
šili. Nejnižší limit u škod na majet-
ku a zdraví máme nyní ve výši 50
milionů korun. Střední varianta
znamená limity ve výši 100 mi-
lionů korun a nejvyšší limity pro
újmy na zdraví a majetkové škody
u nás činí 200 milionů korun.

Odlišují se hodně tyto varianty
v ceně?

Odlišnost v ceně není nijak zásad-
ní, právě proto apelujeme na řidi-
če, aby zvažovali povinné ručení
spíše s vyššími limity plnění. Roz-
díly činí stokoruny, nejvýše oko-
lo deseti procent. Naproti tomu
pojistná ochrana je ale násobně
vyšší.

Slyší motoristé na vaše doporu-
čení?
Dá se říct, že ano. Tři cenové va-
rianty povinného ručení máme
prakticky od počátku. A po celou
dobu mají motoristé největší zá-
jem o střední variantu SpeciálPOV,
kterou má u nás sjednáno přibliž-
ně dvě třetiny klientů. Přibližně
dvacet procent motoristů volí nej-
nižší cenovou variantu povinného
ručení, často ti, kteří vůbec neces-
tují do zahraničí. A zbytek připadá
na nejvyšší variantu SuperPOV.

V období covidových omezení
přicházely pojišťovny s nejrůz-
nějšími inovacemi, kde klienti
mohli řadu věcí vyřizovat na

dálku, aby se omezil osobní kon-
takt. Jak s odstupem hodnotíte
zájem lidí o tuto možnost komu-
nikace?
Jestli nám covidová doba něco
přinesla, tak je to právě nárůst
ochoty lidí mnoho věcí vyřizovat
na dálku po internetu. A to i v pří-
padě komunikace s pojišťovnou.
Osvědčily se nám kupříkladu vi-
deoprohlídky, kdy motoristé už
nemusejí se svým vozidlem ni-
kam jezdit a vše lze pohodlně vy-
řídit na dálku za pomoci chytrého
mobilního zařízení připojeného
na internet. To se týká například
situace sjednávání havarijního
pojištění nebo i prohlídky poško-
zení vozidla v případě nárokování
pojistného plnění. Samozřejmě za
předpokladu, že se nejedná o ně-
jaký komplikovaný případ neho-
dy na vozidle. Tato technologická
novinka, kterou si vyžádala pan-
demická situace, ušetří spoustu
času motoristům i pojišťov-
nám.

Autopojištění ale není jen
povinné ručení či havarijní
pojištění. Jaké další pojist-
né doplňky nabízíte moto-
ristům?
Nabídku našich připojištění ur-
čenou pro motoristy s povinným

ručením neustále vylepšujeme.
V současné době mají tito klienti
u nás na výběr ze 14 nejrůzněj-
ších připojištění, a to s rozličnými
kombinacemi pojistných krytí,
limitů nebo pojistných částek.
A klientů, kteří mají sjednaný ně-
který z těchto doplňků navíc, je
většina. Zhruba se jedná o bezmá-
la 70 procent motoristů. Největší
zájem přetrvává o připojištění skel
a nadstandardních asistenčních
služeb. Pak následuje připojištění
přírodních rizik, přímé likvidace
a úrazu ve vozidle. A co je zajíma-
vé, zájem o pojistné motoristické
doplňky výrazně narostl. U nově
sjednávaných autopojištění už na
každou smlouvu povinného ruče-
ní připadá jedno připojištění k vo-
zidlu navíc.

Auto si můžete sami nafotit,
ušetříte čas i pohonné hmoty
„Vybíráte pojištění auta? Pak
možná oceníte neomezenou
asistenci, nebo on-line sjedná-
ní, které Vám ušetří čas,” radí
ředitel Úseku pojištění motoro-
vých vozidel v Kooperativě Aleš
Zethner.

Vdnešní době se všichni snažíme
vyřizovat vše on-line, nabízí tyto
služby i Kooperativa?
Na bezpapírovém procesu sjedná-
ní a správy smluv pracujeme již
několik let. Takže on-line si klien-
ti mohou sjednat povinné ručení
i havarijní pojištění, což využívá
stále více klientů. Součástí hava-
rijního pojištění nebo některých
připojištění k povinnému ručení je
i povinnost vstupní prohlídky, pro-
to roste i počet vozidel, která chce-
me fyzicky zkontrolovat. Abychom
celý proces zjednodušili, umož-
ňujeme klientům nafotit vozidlo
svým mobilním telefonem v klidu
domova, prostřednictvím jednodu-
chého webového rozhraní. Dříve
byla nezbytná odborná prohlídka

technikem společnosti Global Ex-
pert a tedy i „fyzický“ kontakt.

Upravovali jste i další služby nebo
produkty v pojištění vozidel?
Každoročně evidujeme nárůst asi-
stenčních zásahů, náš unikátní
asistenční program MAX+ proto
cílí na motoristy, kteří v těchto
případech nechtějí nic řešit a vše
ponechají na pojišťovně. Oproti
ostatním asistenčním programům
totiž nabízí bezlimitní asistenci
při poruše, havárii, řádění živlu,
vandalismu, částečném odcizení,
a to nejen u nás, ale i v zahraničí.
A také zapůjčení náhradního osob-
ního vozidla až na 7 dní. Ale není to
jediná novinka, rozšířili jsme i kry-
tí u pojištění skel. Nově jsem do něj
začlenili i skla v pevné, skládací
nebo odnímatelné střeše, a dokon-
ce i zrcadlová skla zpětných zrcá-
tek. Navíc můžou klienti, kteří si
sjednají povinné ručení s limity mi-
nimálně 150/150 milionů Kč, získat
garanci ceny na 3 roky. A pokud
si k tomu sjednají i havarijní pojiš-
tění, tak jim u povinného ručení
stačí limity 100/100 milionů Kč.

Jak často vlastně způsobujeme
nehody?
(Odpovídá pojistný matematik České
kanceláře pojistitelů Petr Jedlička)
U osobních automobilů způsobí
ročně škodu průměrně 34 klientů
pojišťoven na 1 000 pojištěných
vozidel, škodní frekvence je tedy
3,4 %. U rizikových klientů je ale
stále výrazně vyšší, téměř každý
pátý motorista ve věku 18 let způ-
sobí během roku nehodu a škodní
frekvence tak u nich dosahuje 19
%, což proti průměrnému klientovi
dosahuje více než pětkrát vyšších
hodnot.

Je stále velký počet nepojiště-
ných vozidel oproti pojištěným?
(Odpovídá pojistný matematik České
kanceláře pojistitelů Petr Jedlička)
Aktuální počet všech pojištěných
vozidel všech druhů, skupin a ka-
tegorií dosahuje cca 8,8 mil. kusů.
Proti situaci k 31. 12. 2020 došlo
k jejich navýšení o 3,3 %. Ve srov-
nání s předchozím ročníkem 2020
vychází meziroční přírůstek pojiš-
těných vozidel výrazně intenziv-
nější, více než o polovinu, když
za rok 2020 se počet pojištěných
vozidel navýšil pouze o 2 %. Do-
sažený nárůst počtu pojištěných
vozidel v roce 2021 je nyní plně
srovnatelný s jeho přírůstky v po-
sledních předcovidových rocích
2018 a 2019. Vedle toho je provozo-
váno také 149 000 vozidel bez sjed-
naného pojištění odpovědnosti
z provozu vozidla. Nejvíce nepojiš-
těných škod těmito vozy způsobí
majitelé z Karlovarského a Ústec-
kého kraje, naopak relativně málo

nepojištěných škod vzniká na jihu
Čech, v Pardubickém kraji a ve
všech moravských krajích. Nepo-
jištěné újmy na zdraví a škody na
majetku vyřizuje Česká kancelář
pojistitelů z garančního fondu.

Co mají dělat lidé, kteří obdrže-
li od České kanceláře pojistitelů
dopis k zaplacení příspěvku do
garančního fondu na vozidlo,
které již nevlastní?
(Odpovídá Vladimír Krejzar, právník
České kanceláře pojistitelů)
V případě, že motorista nemá vozi-
dlo pojištěné, vznikámu ze zákona
ve vztahu k České kanceláři pojis-
titelů povinnost úhrady příspěvku
do garančního fondu, ze kterého
jsou následně v souladu se záko-
nem hrazeny škody, které jsou
způsobeny nepojištěnými vozidly.
Česká kancelář pojistitelů při obe-
sílání vychází z údajů z registru
vozidel. Jestliže se skutečný vlast-
ník vozidla od osoby zapsané v re-
gistru liší, bývá to z toho důvodu,
že při změně vlastnictví bohužel
nedošlo k přepisu z původního na
nového vlastníka a Česká kance-
lář pojistitelů neměla na začátku
procesu o skutečném vlastnictví
vozidla žádné informace. K obeslá-
ní skutečného vlastníka tak může
dojít až po získání informací o sku-
tečném vlastníkovi např. z dolože-
ní kupní smlouvy ze strany osoby
z registru.
Lze proto apelovat na motoristy,
aby skutečně při prodeji, respekti-
ve nákupu vozidla prováděli změ-
ny vlastnictví vůči registru silnič-
ních vozidel.
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Proti Albánii
Čeští fotbalisté do 21 let
dnes odehrají v Albánii
sedmý z deseti zápasů kva-
lifikační skupiny o mi-
strovství Evropy. Svěřenci
trenéra Jana Suchopárka
potřebují navázat na
úvodní domácí výhru 4:0 z
loňského září, aby si ne-

zkomplikovali boj o po-
stup.
O čtyři dny později
uzavřou Lvíčata březnový
program utkáním v Ando-
ře.

Pirát v bentley
Hvězda smíšených
bojových umění MMA Co-

nor McGregor byl zadržen
v Dublinu kvůli nebez-
pečné jízdě. Policie mu za-
bavila jeho vůz Bentley
Continental GT za zhruba
pět milionů korun, který
mu později vrátila.

Souboj o finále
Fotbalisté Hradce Králové

v dnešním semifinále
domácího poháru vyzvou
Slovácko. Zápas se usku-
teční od 17.00 v Mladé Bo-
leslavi, kde má východo-
český ligový nováček
domácí azyl. Vítěze ve finá-
le MOL Cupu čeká pražská
Sparta.

Mohou na Chelsea
Fotbalová Chelsea může
opět v omezené míře pro-
dávat lístky na zápasy.
O částečném uvolnění
sankcí vůči ruskému maji-
teli klubu Romanu
Abramovičovi informovala
britská vláda. Zisk z prode-
je půjde na pomoc uprchlí-
ků z Ukrajiny. Rozhodnutí
platí i pro zápasy Ligy mi-
strů, ve které Chelsea při-
vítá Real Madrid. ČTK

Bartyová
Den po ukončení kariéry
australská tenistka
Ashleigh Bartyová
(na snímku) oznámila, že
se nechá vyškrtnout z
prvního místa světového
žebříčku. Novou jedničkou
pořadí WTA se místo ní
stane poprvé v kariéře Iga
Šwiateková z Polska. Pěta-
dvacetiletá Bartyová byla
v čele přes dva roky a na
prvním místě měla výrazný
náskok 2204 bodů. Na třetí
příčce byla Maria Sakkari-
ová
z Řecka, čtvrtá Barbora
Krejčíková. „V nejnovějším
pořadí už moje jméno ne-
bude,“ uvedla Bartyová
na tiskové konferenci.
„Pro WTA bude super, že
bude mít novou světovou
jedničku,“ dodala trojná-
sobná grandslamová
vítězka. AP

Nechtěný brankář Mrázek vychytal výhru
Brankář Petr Mrázek byl v NHL ještě před pár dny na listině volných hráčů, ale zůstal
v Torontu a ve středu mu pomohl dvaceti zákroky k výhře 3:2 nad hokejisty New Jersey.
Český gólman chytal poprvé od 13. března, kdy chyboval u vítězné branky Buffala.
„Máme dva body a to je důležité. Je to dobrý pocit,“ řekl Mrázek. „Cítil jsem se v poho-
dě, byl jsem v zápase. Zaměřoval jsem se na věci, které můžu ovlivnit, a tohle je výsle-
dek. Znamená to pro mě po té prohře hodně,“ dodal. AP

Obhájce titulu už
je v semifinále.
V další sérii se
schyluje k senzaci.

Hokejisté Třince zvítězili
ve čtvrtém utkání čtvrtfinále
play-off extraligy na ledě Vít-
kovic 2:1, ovládli sérii 4:0
na zápasy a postoupili počtvr-
té za sebou do semifinále. Ob-
hájce titulu z roku 2019
a z loňska bude útočit na čtvr-
tou finálovou účast v řadě.
Soupeře druhému týmu zá-
kladní části určí vývoj ostat-
ních sérií.
Vítkovice se sice v čase

12:39 poprvé v sérii ujaly ve-
dení po brance ruského
obránce Ruslana Pedana, ale
mezi 32. a 34. minutou otoči-

li výsledek Michal Kovařčík
a Marko Daňo. Útočník Mar-
tin Růžička si připsal díky asi-
stenci u vítězného gólu
100. bod v play-off v kariéře.
Ve 116 duelech zaznamenal
49 gólů a 51 přihrávek. Vít-
kovičtí šli do čtvrtého duelu
bez Radovana Bondry a Jaku-
ba Illéše, do hry naopak na-
skočili Petr Chlán s Vojtě-
chem Lednickým. Třinecký
kouč Václav Varaďa do se-
stavy nesáhl, Oceláři tak na-
stoupili v totožném složení
jako ve středu.
Mladá Boleslav porazila

Hradec Králové 4:3 v prodlou-
žení a je krok od postupu
do semifinále. Bruslaři vedou
nad nejlepším týmem po zá-
kladní části 3:1 na zápasy
a do bojů o medaile mohou
postoupit už v neděli. Vítěz-
ný gól vstřelil v 63. minutě
Jan Eberle. ČTK

Úřadujícímistr světa vozů for-
mule 1 Max Verstappen chce
se svým týmem Red Bull na-
pravit ve víkendové Velké
ceně Saúdské Arábie propa-
dák z úvodní Grad Prix
Bahrajnu a získat první body.
Nizozemský jezdec odstoupil
před týdnem v Sáchiru stejně
jako jeho týmový kolega Ser-
gio Pérez v závěru kvůli tech-
nickým potížím.
Double slavili jezdci Ferra-

ri Charles Leclerc a Carlos Sa-
inz mladší. Na trati v Džiddě
se pojede F1 podruhé, Lewis
Hamilton z Mercedesu ob-
hajuje loňský triumf. „Minu-
lý víkend byl pro nás všechny
těžký. Vyhráváme a prohrává-
me, ale jako tým se vrátíme si-

lnější. V Saúdské Arábii nás
čeká hodně rychlá trať se
svižnými zatáčkami. Určitě si
to tam užijeme,“ prohlásil
Verstappen. Čtyřiadvacetile-
tý pilot držel v Bahrajnu
dlouho druhé místo, kvůli
problému s palivovým systé-
mem ale musel tři kola před
koncem odstoupit. Podobné
potíže potkaly vzápětí i Pére-
ze. Verstappen tak nabral
hned v úvodu sezony šesta-
dvacetibodovémanko. „Nepa-
matuji si, kdy se námnaposle-
dy něco takového stalo. Byla
to naše nejhorší noční můra.
Pozitivní je, že jsme do té
doby měli konkurence-
schopný vůz,“ uvedl šéf Red
Bullu Christian Horner. ČTK

Třinec slaví
bleskový
postup

Krátce

Formule 1. Je tu
šance na reparát


